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Ajánljuk:
„Nem tehetünk például 

úgy, mintha mindig is tud
tuk volna, hogy a szocializ
mus működésképtelen. Pél
dául “gy időben a Szovjet
uniónak -oltak, illetve Kí
nának vannak gazdasági 
eredményei.”

(Szelényi Iván 
n szocializmus bukásáról)
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. ”®Sy boltív szellemileg 
látszólag megfoghatatlan 
jelenség. Az 6 hatalmas 
tudásával szemlélve azon- 
ban »életre kel«, szellemi
séggel telítődik; ugyanak
kor segítségével ez a tudás
anyag is jobban megélhe
tn e k , visszaadhatónak bi
zonyult.”

(Gombár Csaba 
Pápp Zsoltról)

„Hogy mennyire tartom 
veszélyesnek, az a szavaza-
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tok számától függ, amit 
1994-ben kapni fog. Min
denesetre, ha sokan voksol
nak rá, fogom az útlevele
met'és kivándorlók.” > 

(Diákok a Csurka- 
dolgozatról)

„Természetesen nemcsak 
helyes, hanem kívánatos 
is, hogy minden egyetemi 
polgárnak legyen vélemé
nye arról, hogy melyik pár
tot preferálja ( . . . ) ,  de na
gyon kérek mindenkit, hogy

ez ne befolyásolja, amikor 
az egyetem kérdéseiben 
foglal á llá s t. . . ”

(Andorka Rudolf 
a vita szükségességéről) 
„Ebben a tanévben ra

dikálisan át kell szervezni 
az oktatási adminisztráci
ót. ( . . . )  ennek az átmenet
nek rzemélyi; illetve ha
tásköröket érintő követ
kezményei is lesznek.” 

(Veress József 
a gazdasági gondokról)

.753  elsős
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Tanévnyitó ünnepség az egyetemién
J ö v ő r e  b é r e m e lé s  —  f e l té te le k k e l

„Remélem, hogy az elmúlt 
tanévvel rektorságom és az 
egyetem átalakulásának legne
hezebb szakaszán túl vagyunk" 
— mondta Andorka Rudolf a 
szeptember 5-i évnyitón tar
to tt beszédében. A rektor sze
mélyes tapasztalatainak adott 
hangot, amikor elmondta, 
hogy bár nem voltak illúziói

a rá váró feladatokat illetően 
amikor átvette az egyetem ve
zetői posztját, azért arra nem 
számított, hogy annyi nehéz
séggel,. buktatóval- csapdával 
kell szembenéznie a vezetés
nek, amennyi az elmúlt tan
évben adódott. Szerencsére si
került megoldani minden 
problémát,

„vettük az akadályokat”
A szűkös egyetemi költségve
tés ellenére, ha szegényesen is, 
de működött az egyetem.

Ami az épületgondokat il
leti, mostanra sikerült meg
egyezni mind a jezsuita rend
del, mind a reform átus egy
házzal. Az utóbbival olyan 
megállapodás jött létre, mely
nek értelmében az egyház 
ké t szobát kap a Kinizsi u t
cában, cserébe kivárják, amíg 
az egyetem megfelelő elhelye
zést kap a reformátusoknak 
átadandó épületért. 

Megköszönte a rektor a gaz
dasági igazgatóság új vezeté

A rektor köszöntötte az elsősöket.

sének, hogy amióta hivatalba 
lépett, megszűntek a szerve
zettel szembeni oktatói, hall
gatói panaszok.

Sajnos megoldatlan az ok
tatók fizetésemelésének kér
dése, a megengedhetetlenül 
alacsony kereseteket az egye
tem saját erűből nem tudja 
emelni.
■ Andorka Rudolf hangot 
adott annak a reményének, 
hogy idéntől az oktatás minő 
ségének, tartalmának javítá
sára fordíthatja erejét úgy a 
vezetés, m int az oktatói kar 
és a diákság.

Minden eddiginél többen, 
872-en jelentkeztek idén egye
temünkre, Tavaly 1614-en fel
vételiztek, ami szintén re
kordlétszám volt. s ez ahhoz 
képest is jelentős emelkedés. 
A felvételi ponthatár 109 lett, 
ennek alapján 582 új diákot is
koláz be az egyetem. Az idén 
felvételizőkön kívül sok egyéb 
forrásból is bővül az elsőéve
sek köre: Sokan kívánják 
külföldön megkezdett tanul
mányaikat nálunk folytatni, az 
ő esetükben egyedi elbírálást 
alkalmaznak, aminek fontos 
szempontja a jó tanulmányi 
előmenetel egy külföldi köz- 
gazdasági egyetemen, illetve 
előnyben részesülnek a vala
melyik, akkor még „szocialis
ta” országba beiskolázott, s 
most hazatérő magyar ösztön
díjasok. Sokan kérnek hazai 
átvételt is, ez más egyeteme
ken megkezdett tanulmányok 
közgázra cserélését jelenti. Jó 
néhányan kértek párhuzamos 
képzésre engedélyt, aminek 
elfogadása esetén az illetők 
két felsőoktatási intézmény
ben tanulnak majd egyszerre. 
Itteni évismétlők, évhalasztók 
is gyarapítják az elsősök szá
mát. A nemzetközi előkészítőn 
keresztül érkező külföldi ösz
töndíjas 29 lesz idén, további 
5-6 pedig önköltséges külföl
diként kezdheti meg tanulmá
nyait. Velük együtt összesen

53 elsős iratkozhatott be szep
temberben, ez minden eddigi 
elsős létszámot fölülmúlt.

Az új évfolyamról majd 
csak a beiratkozás után ké
szülnek részletes statisztikák. 
Állítólag idén több volt a fiú 
a felvételizők között, m int a 
lány. A matematika írásbelik 
átlagpontja 9,3, és az eddiginél 
többen jöttek nyelvvizsgával. 
A felvételi ponthatár idén 3 
ponttal volt egyetemünkön 
magasabb, mint tavaly. Más 
gazdasági felsőoktatási intéz
ményben váltakozó mértékben, 
de általában emelkedett a 
felvételi ponthatár, ami az 
átirányításban is korlátozta a 
lehetőségeket. A felvételi kö
vetelmények emelkedése na
gyon jelentős a szakma min
den felsőoktatási intézményé
ben. Több száz olyan felvéte
liző volt, aki itt próbálkozott, 
aztán átirányítás kért valame
lyik másik intézménybe. Olyan 
elsősök is lesznek, akik ta 
valy — átirányítás után — el
kezdték tanulmányaikat vala
hol, ám idén újra felvételiztek 
ide, ezúttal sikeresen.

Az elsősök m ellett tovább! 
„új” diákjaink is lesznek: a 
soros képzés keretében a 
számviteli főiskoláról 23-an, a 
külkerről 10-en, a kereskedel
mi és vendéglátó-ipariról pe
dig 15-en csatlakoznak az 
egyetemi ágba,

ni.

FelhfVta a figyelmüket arra  
hogy a közgazdász szakma jó 
elhelyezkedési lehetőségeket 
és elég jó kereseteket kínál, 
érdemes tehát tanulni. Hang
súlyozta a nyelvtanulás ki
emelkedő jelentőségét, java
solta a gólyáknak, hogy m in
den lehetőséget ragaíjanak 
meg erre.

Gábor József, a Művelődé
si és Közoktatási Miniszté
rium  állam titkár-helyettese 
beszédének elején bejelentet
te : befejeződött a felsőoktatá
si törvény megalkotásának 
előkészítése. A  törvényterve
zet a kormány, majd a par
lam ent elé kerül, rendezve 
ezzel az átalakuló felsőoktatás 
jogi-szervezeti kereteit. Ez a 
dokum entum  az egyetemi és 
főiskolai képzés klasszikus ér
tékeit akarja érvényre ju tta t
ni: az oktatást és kutatást 
azonos súllyal végző tanárok 
és a m unkájukba egyenran
gú partnerként bekapcsolódó 
diákok együttműködését szor
galmazza.

A minisztérium képviselője 
szólt az anyagi problémákról 
is. M int mondta, nem árul el 

#titkot azzal, ha közli, hogy 
jövőre érdemi béremelésre 
szám íthatnak az oktatók. Ez 
a jövedelemnövekedés nem 
lesz feltételek nélküli, ellen
kezőleg, meghatározott oktatá
si követelmények teljesítésé
hez kötött.

Gábor József említést tett 
a jövőre levezetendő tandíj
ról és az ahhoz kapcsolódó 
kompenzációs, illetve hitelezé
si rendszerről.

Végezetül köszönetét mon
dott a felsőoktatásban dol
gozók, tanulók képviseletét el
látó érdekképviseleti szerve
zeteknek azért a Icompro- 
misszumkész, konszenzuskere-

Andorka Rudolf: Túl vagyunk az átalakulás nehezén
Fotó: Komó

só együttműködésért, amely- 
lyel lehetővé tették a törvény 
megszületésének jó előkészí
tését.

Az ünnepi beszédek után 
Tóth Andorné, a testnevelési 
tanszék vezetője vehette át a 

(Folytatás a 3. oldalon)

Elitképzés?
Másfél-kétszeres terhelés

A nagyobb óraszámok és kö
vetelmények alapján minimum  
másfél-, maximum kétszeresre 
becsülte a speciális tantervű 
képzésben részt vevő elsősök 
matekterhelését a „reguláris” 
oktatáshoz viszonyítva Forgó 
Ferenc, az MSZI vezetője 
az újfajta „emelt szintről” tar
tott tájékoztatón. Szavaiból ki
derült, hogy ezt a képzési for
mát azoknak ajánlják elsősor
ban, akik tudatosan arra tö
rekszenek, hogy tagjai legye
nek a magyar gazdasági elit
nek, akár a gyakorlati életben 
elhelyezkedve, akár a tudo
mányos kutatói pályát választ
va. De várnak mindenkit, aki 
nem sajnál többet dolgozni a 
nagyobb tudásért, aki kész 
megfelelni a kihívásnak, amit 
a magasabb követelmények je
lentenek, aki kész versenyezni 
társaival ezek teljesítésében. 
Az ebben a képzésben tanuló

A világ 25  országából érkeztek
i S C - t a n é v n y i t ó

Bcries József, az ISC igazgatója

S z e lé n y i Ivaíia 
' d i s ® d ® W © r a m k '
Egyetemünk címzetes egye

temi tanárává és díszdoktorá
vá fogadta Szelényi Iván 
szociológiaprofesszort július
18-án, akit a hetvenes évek

közepén politikai °Uokb°! 
igazságtalanul távolították cl 
a magyar tudományos közélet
ből, és kivándorlásra kcnyszc- 
rítettek.

(Folytatás a 7. oldalon)

Az International Studies 
Centre diákjainak évnyitóját 
a Gaudeamus dallama vezet
te be, majd Andorka Rudolf 
rektor köszöntötte az angol 
nyelvű képzés diákjait. Rög
tönzött üdvözlő beszédében ki
tért arra, milyen sokat jelent 
a külföldi diákok érdeklődése 
e kis, ismeretlen országnak, 
amely elvesztett háborúi, levert 
forradalmai következtében á l
landó kisebbségi érzésekkel 
küzd. Az egyetem történetéből 
kiemelte a Rudas László rek- 
torságálioz kötödö rideg kom 
munista korszakot, Nagy Im
re egyetemi kötődését, a 60-as 
évek végének reformhullámát, 
a múlt évtized közepe óta tar
tó nyitott, szabadelvű idősza
kot. Megemlítette a Fidesz- 
alapítókat is, mondván: lehet, 
hogy két év múlva az ország 
miniszterei lehetnek belőlük, 
miközben még mindig az egye
tem hallgatói lesznek, mert el
foglaltságaik m iatt nem fejez
ték be tanulmányaikat. A mos
tani korszakot a társadalom- 
tudós szempontjából kivételes, 
laboratóriumi helyzetként je l
lemezte, amelyben minden le
hetséges. amely alapvetően él
vezetes, bár néha túl sok ben
ne a stressz. Kérte a diákokat, 
ne elégedjenek meg az ország 
és Budapest viszonyainak fe
lületes megismerésével, utaz
zanak, lássák az Ázsiához ha
sonlatos részeket is, Az egye
tem számára várakozásaik je
lentsenek kihívást, ösztönzést, 
példát.

Berács József, az ISC igaz
gatója visszatekintett a kép
zés kezdeteire, részletezte a 
ISC-diploma értékeit, tartal
mát, majd az egyetem nem 
zetközi szerepéről, Magyaror
szág gazdasági helyzetéről, le
hetőségeiről beszélt. Kié a hu
szonegyedik század? — tette 
föl a kérdést. Válasza szerint 
a 65 hallgatóé is, aki a világ 21 
országából érkezve most meg
kezdi, vagy folytatja tanulm á
nyait egyetemünk angol „rész
legében”. Magyarországon ta
nulni azt is jelenti, hogy az 
ember megismerkedik az itte
ni mentalitással, többek közöli 
a kisebbségi témák iránti kü 
lönös érzékenységgel — mond
ta az igazgató.

Hangsúlyozta, hogy ez az 
egyetem rendelkezik m ind
azokkal a feltételekkel, ame
lyek szükségesek ahhoz, hogy 
az itt megszerzett, tudás nem 
zetközileg elismert, alkalmaz
ható legyen a világ bármely 
pontján. Megemlítette, hogy az 
ország előző miniszterelnöke is 
e falak között tanult, tanított. 
Ez is bizonyítja, hogy itt szer
zett diplomával keresett szak
ember lehet bárki vállalati, 
minisztériumi, egyéb intézmé
nyi szektorokban is. Végezetül’ 
kemény munkát, szorgalmas 
tanulást tanácsolt új és régi 
diáknak egyaránt,

A gólyák letették a diákes
küt, ezzel hivatalosan is az 
intézmény hallgatóivá váltak. 
Az évnyitót a Himnusz zárta,

M.

diákok valamivel jobb feltéte
leket élveznek majd társaik- 
í '.1, például több és személyre 
szabottabb konzultációs le
hetőségeket kapnak.

Danes István tanszékvezető 
(MSZI), aki a speciális tan
tervű oktatásról szólva végig 
szakról (?) beszélt, szubjektív 
véleményét osztotta meg a 
hallgatósággal. Eszerint hosz- 
szabb távon egy határozottabb 
körvonalú, hagyományokkal 
bíró, a diákokat a végzés után 
is elkísérő, összetartó college- 
jelleggel elkülönülő (elit) kép
zésről lenne itt szó. amely, az 
átlagnál gondolkodóbb szak
embereket nevelne a köz
gazdász szakma számára.

Az I-es előadót megtöltő 
diákság soraiból felvetett kér
dések alkalmat adtak egyes 
ré-zletek tisztázására. Ezek kö
zül talán a legfontosabb, hogy 
az ilyen típusú képzésben való 
részvételért kapható plusz 100 
pont, ami beszámít a III. év 
utáni rangsor összpontszámá- 
ba, alapvetően kompenzáció. 
Azt hivatott ellensúlyozni, 
hogy itt ugyanazt az átlagot 
több munkával lehet elérni, il
letve, hogy a magasabb köve
telmények miatt itt vélhetően 
rosszabb osztályzatok szület
nek majd. Megtudhattuk azt 
is, hogy a spec, képzésben való 
részvételt jelölni fogják a dip
lomában. (További részletekről 
Kerékgyártó Györgyné okta
tási igazgató ad tájékoztatást 
lapunkban)

K. S.

Bontás Iso lt
világbajnokunk
Idén rendezték meg harm a

dik alkalommal az egyetemi 
és főiskolai evezős-világbaj
nokságot, melyen első ízben 
vettek részt magyarok Is. A 
Poznanban megtartott versen
gésen 11 ország képviseltette 
magát, köztük a Közgáz szí
neiben Darvas Zsolt. Egyete
münk IV. évfolyamos közgaz
dasági szakos hallgatója köny- 
nyűsúlyú egypárevezősben 
2000 méteren aranyérmet. 500 
méteren ezüstérmet szerzett. 
Gratulálunk!

hfésefntegsiyifó
„Institut für Internationale 

Kommunikation Budapest" né
ven német szaknyelvű kom
munikációs intézetet nyitnak 
meg a szeptember 23—24. kö
zött tartandó tudományos kon
ferencia keretében, a német 
tanszéken A szervezők m in
den érdeklődet, oktatót és 
hallgatót várnak a rendez
vénysorozatra. (Helye: Ho- 
ránszky u. 20 )



Az 1992. I. félévi költségve
tési beszámoló elkészült, és az 
1993. évi költségvetési elő
irányzatok kialakításához elő
zetes javaslatot kellett benyúj
tani a MKM-hez.

Az 1991. évi pénzmaradvány 
jóváhagyása a  mai napig nem 
történt meg. A minisztérium 
illetékesének tájékoztatása 
alapján a pénzmaradványból 
mindenképpen és jelentős el
vonás várható.

Az összeg mögött 1991. de
cember 31-ig kiegyenlítetlen 
számlák, megrendelt, de még 
le nem számlázott kötelezett
ségek, valamint költségveté
sen kívüli (állami megbízás, 
átvett pénzeszközök) maradvá
nyok vannak.

Amennyiben elvonást írnak 
elő, ennek összegét az idei 
pénzeszközeinkből kell ki
gazdálkodni.
A k ilá tá sb a  h e ly eze tt p én zm a
rad v á n y -e lv o n á st a kö ltségvetés 
k r i t ik u s  pénzügyi helyzetéve l in 
d o k o lják . U gyanez az in d o k a  a n 
n a k  az in tézk ed ésn ek  is, hogy a 
m á ju s  hav i 40%-os e llá tm án y el- 
v o n ást m á r  nem  k a p ja  v issza  az 
egyetem  — a  liián v  ab szo lú t ösz- 
szogc 31 31 F t —, ille tve  ezt az  ösz- 
szeget az 1993. évi k ö ltségvetésben  
sem  leh e te tt fig y e lem b e  venn i.

Az intézményfinanszírozás 
mellett a saját bevételek tel
jesítése időarányosan meg
felelőnek mondható. A költ
ségvetési kiadásoknál két kri
tikus jogcím van, melynél a 
tényleges felhasználás lénye
gesen meghaladja vagy a költ
ségvetési keretet, vagy az idő
arányosan felhasználható költ
ségvetési. keretet.
Az egy ik  n e u ra lg ik u s  p o n t a 
nyom dai tev ék en y ség , m elynél az 
A u la  K ft. öná lló v á  v á lásáv a l é r 
dekes h e lyzet a lak u lt ki. Az A ula 
á lfá i gazdaságosan  ki nem  ad h ató  
je g y ze tek  m áso lási igénye a n y o m 
d án ál je len tk ez ik . A m ásik  a te 
le fo n k ö ltség . E lőzetes k a lk u lá c ió 
in k  a la p ján  kb . 10-15 31 F t-o s  tú l
lépés  v á rh a tó ,
amennviben nem történik in
tézkedés, a költségek megálla
pítására. . Ugyancsak az igé
nyekhez képest kevés pénz áll 
rendelkezésre a könyvtár és a 
nemzetközi kapcsolatok költ
ségeinek fedezésére.
■ Az ellátmánycsökkentéshez 
kapcsolódó takarékossági in
tézkedésekre , a . javaslatok k i

dolgozása folyamatban van. Az 
ellátmányhiány — nagyság
rendjéből adódóan, figye
lembe véve a fenti jogcímek 
kerettúllépését és a pénzma
radvány várható elvonását — 
intézményi döntésből nem 
gazdálkodható ki.

A problémákat tetézi az, 
hogy sorra jelennek meg 
olyan jogszabályok, melyek
nek pénzügyi vonzatát jelen 
pillanatban rendelkezésre álló 
információink alapján nem 
biztos, hogy megtérítik. Gon
dolok itt a TB-járuIék 43%- 
ról 44%-ra történő emelésére 
(ígéret van. pénz nincs), a be
tegszabadsággal kapcsolatos 
többletkiadásokra, a köz
alkalmazotti törvény ha
tálybalépésével kapcsolatos 
többletkiadások még fel sem 
mérhetők.

Az állami támogatásból élő 
felsőoktatási intézményeket 
sújtó radikális intézkedések 
komoly döntés elé állítják az 
egyetem vezetését. Jelen hely
zetben megtörténhet, hogy a 
prioritást élvező tevékenysé
gek, feladatok finanszírozása 
is megkérdőjeleződhet. Foko
zottabban előtérbe kerül a 
bármilyen jogcímből adódó 
kintlevőségek behajtása.
N em  engedhető  m eg. h o?y  az 
egyetem  je len leg i h e lv ze téb en  a 
jogosan  k iszám lázo tt té r íté s e k  ne 
é rk ezzen ek  he. Az é r in te tte k  a  k ö 
zeljövőben  kézhez  k a p já k  a  fize 
té si fe lszó lítás t.

A problémák megoldása — 
mint említettem — meghalad
ja az egyetem lehetőségeit. 
Egységes fellépésre van szük
ség, mivel úgy gondolom, és 
a jelek szerint így van, hogy 
addig húzzák a gyeplőt, amíg 
lehet.
K érem  az e g y e tem i p o lg á ru k a t, 
hogy a h iá n y t e n y h íten d ő , b eveze
té s re  k e rü lő  ta k a ré k o ss á g i in téz 
k e d ése k e t kellő  m e g é rté sse l fo 
g ad ják .

Néhány gondolat 
a közalkalmazotti törvényről
A törvényben elrendelt átso

rolások végrehajtásához szük
séges utasítás még nem jelent 
meg, így a törvény pontos ha
tása nem mérhető fel. Az ed
digi rendszerhez képest min
den megváltozott.

A tö rv én y  fo n to s  elem e a  kiizal- 
k a linazo tti jogv iszo n y b an  tö ltö tt 
idő, ez az a la p ja  az ille tm én y ek  és 
a  szab ad ság  m eg á llap ítá sá n ak  is. 
E lő írja  a tö rv én y  a  13. hav i fize 
tés k ö te leze ttség é t, de nem  tis z tá 
zo tt, hogy a  fizetés esed ék esség é t 
jo g szab á ly  fo g ja -c  m eg h a tá ro zn i, 
vagy  eg y érte lm ű en  a  ko llek tív  
sze rző d ésre  bízza.
Újonnan szabályozásra került 
a pótlékok és túlórák rendsze
re és mértéke.

A törvény munkajogi vonat
kozásai közül kiemelném a 
felmentési idő (volt felmon
dási idő) kérdését, mely a ko
rábbihoz képest lényegesen 
megnőtt. Emelkedett a végki
elégítés összege is. A jubileu
mi jutalm ak összege is nőtt, 
várhatóan a  jogosultak köre 
szűkült

A felvázolt valamennyi kér
désnek komoly pénzügyi kiha
tásai vannak. Ezek forrása 
még nem tisztázott.

A szeptemberi béremelésről 
Az egy etem  dolgozói 1992. s zep tem 
b e r  l- jé tő l 200!>,— F t fő k ö zp o n tilag  
b iz to s íto tt  bé rem e lésb en  ré s ze s ü l
h e tn e k .

Az emelést az 1992. évi lé t
számterv alapján határozták 
meg. 955 fő tervezett létszám
ra vetített fejlesztés abszolút 
összege 1 910 E Ft/hó.

Az Oktatási Érdekegyeztető 
Fórum ajánlásai az alábbiak 
az elosztásra vonatkozóan:
— differenciálás nélkül osz- 

szák szét az intézmények a 
keretet,

— csak a fél évnél rövidebb 
munkaviszonnyal rendelke
zők és a fegyelmi büntetés 
hatálya alatt állók hagyha
tók ki.

Ezek alapján az egyetemi 
vezetésnek a szakszervezettel 
egyetértésben alternatívák 
között kell dönteni, mely al
ternatívák pénzügyi vonatko
zásairól számítási anyagot ké
szítettünk. Ezt a  számítási 
anyagot az első vezetői érte
kezlet tárgyalja meg.

Hajdú Ottónó 
főigazgató

Ezúton értesítjük az egyetem polgárait, hogy 1992. decem
ber 31-ig az orvosi ellátásban változás nem lesz.

A dolgozók és a hallgatók változatlan feltételek mellett ke
reshetik fel az orvosi rendelőt, hétfőtől péntekig, 9 órától 15 
óráig.

Kérjük a hallgatókat, hogy társadalombiztosítási kártyái
kat őrizzék meg. Amennyiben le kell adni, időben tájékoztat
juk ennek módjáról és idejéről. Orvosi rendelő dolgozói
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Jutalm at kapott:

I. évfolyamon: Morzsa Ju 
dit. Alexandre Dimitrov, Ár
vái Zsófia (4—4000 forint); Ba
rabás Gyula, Danics Dóra, Ja- 
kus László, Demetrovies Gá
bor, Szaplonczai Péter, Hor
váth Réka, Kalotai László (2— 
2000 forint).

II. évfolyam: Szabó Róbert 
4000 forint; Radnai Márton, 
Podhoványi Dóra, Felfalusi 
Péter, Gyurácz Attila 2—2000 
forint).

III. évfolyam: Tölgyes Ág- 
.nes, Bernáth Tamás, Paw- 
lowszky Tamás 4—4000 forint; 
Ábrahám Árpád, Varsájnyj 
Sándor, Varga Csilla, Scharle 
Ágota, Csuti Lajos, Lajkó jíva
2—2000 forint.

IV. évfolyam: Lóránt Györ
gyi, Kovács Péter, Dargai ilo- 
na, Bölöni Eszter, Vajda l^va, 
Terén Zoltán 4—4000 forint; 
Horn Gyula, Wimmer Ágnes, 
Fülöp Péter, Kemény Sza
bolcs, Felsm ann Balázs, Ma- 
kay László, Szemlér Tartás, 
Lengyel Andrea 2—2000 forint.

Magyari Beck István nyer
te el pályázat ú tján a pedagó
gia tanszék vezetői tisztét.

— Meglepő, hogy tanszékve
zető lettél, hisz azelőtt solcszor 
hangsúlyoztad, hogy korábbi 
tanszékeden, az emberi erő
források tanszékén egy függet
lenül dolgozó, autonóm kutató 
életét élted, és ez kiválóan 
meg is felelt neked.

— Nem tagadom, váratlan 
és hirtelen pályamódosítás ez 
a számomra. Nem én kezde
ményeztem, hogy tanszékve
zető legyek. Ballér Endre, a

pedagógia tanszék korábbi ve
zetője keresett meg, elmond
ta, hogy utódlási gondjaik 
vannak, és hogy a tanszék 
m unkatársai engem szeretné
nek megnyerni a tanszékveze
tői posztra. Ez nagyon meg
tisztelő volt számomra, de 
azért kértem pár nap gondol
kodási időt. Végül egyetlen 
feltételem volt, szerettem vol
na előre tudni, hogy az egye
temi vezetés ellenzi-e esetle
ges kinevezésemet, m ert ha 
így állt volna a helyzet, akkor 
perm anens harcra kellett vol-

A jó barát szellemi hagyatéka szerint
Kiss Balázs docens (33 éves, 

két kisleány édesapja) megbí
zott vezetője lett a filozófia 
tanszéknek.

— A korábbi tanszékvezető, 
Papp Zsolt együteműnket fá j
dalmasan érintő hirtelen ha
lálával vetődött fel a tanszék- 
vezetés ideiglenes utódlásának 
kérdése. Mi alapján esett a vá
lasztás rád? — érdeklődtem  
Kiss Balázstól.

— Miután csak egyetemi ta
nári vagy docensi fokozattal 
rendelkező tanszéki személy 
kerülhetett számításba, a két 
docens közül rám esett az 
.egyetemi vezetés választása, 
ós én elvállaltam, akármenv- 
nyire is keserves dolog ez és 
bármennyire is nem vágytam

. * .
Bizonyára vannak még, akik 

Itt az egyetemen emlékeznek 
•Kiss Balázsra, a diákra. 1983- 
ban végzett külgazdasági sza
kon. Én sem felejtettem el azt 
a szimpatikus, szerény, me
legtekintetű fiút, aki a Köz
gazdász szerkesztőségben égy 
alkalommal szokványosnak 
nem mondható interjúalany
ként szerepelt, a cikk a szexo- 
lógiáról szólt. A fiú Kiss Ba- 

' lázs volt.
— Hogy alakult a pályád az 

egyetem elvégzése után?
— Az Akadémia ösztöndíja

sa lettem a világgazdaságtan 
tanszéken, Szentes Tamás volt 
a vezetőm. Majd 198G-ban a 
Társadalomtudományi Intézet
hez kerültem, méghozzá ahhoz 
a kutatócsoporthoz, amelynek

' Papp Zsolt volt a vezetője. 
K utatási témánk a szocializ
mus három évtizede volt, 1956- 
tól kezdődően. Az egész or
szágra kiterjedő kutatást több
féléi, így gazdasági, politikai, 
történelmi, kultúrpolitikai, ok
ta tási irányból folytattuk. Én 
a kulturális összefoglalót ír 
tam  a vizsgálati anyagok alap
ján. 1990. január 2-a óta va
gyok a filozófia tanszéken. 
M int tudományos fömunka- 
tá rs kerültem  ide. Valójában 
együtt jöttünk Papp úrral az 
egyetemre.

De van egy másik vonatko
zása is élettörténetemnek.

Kiss Balázs, a filozófia tanszék megbízott vezetője

Kandidátusi fokozatot szerez
tem 1988-ban. Közgazdaság-tu
dományból kandidáltam, két 
afrikai ország Etiópia és Tan
zánia gazdaság- és társada
lomtörténetét írtam meg el
méleti következtetések levoná
sával.

— Testhezálló ez a téma egy 
közgazdásznak. De hol van itt 
a filozófus? Hogy lettél kül- 
gazdosból filozófiatanár?

— Mindig is elméleti érdek
lődésű voltam. Középiskolás 
korom óta foglalkoztatott a 
filozófia. Szerettem volna fi
lozófia szakra menni, de az 
ELTE-n csak kétévenként in
dult ez a szak. Amikor én je
lentkeztem, akkor éppen nem 
indult. A közgázra viszont fel
vettek. Később már nem pró
bálkoztam. Az egyetemen el
méleti érdeklődésemnek meg
felelően Szentes Tamás Fejlő
déstanulmányok című szaksze
m inárium ára jelentkeztem, 
amely, elméletkritikával fog
lalkozott. Filozófiai érdeklő

désem a Társadalomtudomá
nyi Intézetben mélyült el. Ott 
kezdtem el foglalkozni a poszt
modernséggel. Jelenleg is ez a 
témám. De tanítok újkori filor 
zófiatörténetet is Descartestől 
Heideggerig. 1984-ben megje
lent egy könyvem Világgazda
ságelméletek címmel. Ezen is 
érezhető a filozófiai beállított
ságom. Lassan a közgazdaság- 
tanból kiszakadtam. Ma már 
csak annyiban érdekel, ameny- 
nyire a témám szempontjából 
erre szükségem van. Mindez
zel együtt azt hiszem van he
lye a filozófia tanszéken olyan 
embernek, aki közgázon vég
zett.

— Hogy érintett a tanszék- 
vezetéssel rád zúduló admi
nisztrációs munka?

— Ezzel sokan riogattak. De 
mivel soha nem néztem le az 
adminisztrációs munkát, szá
momra nem okoz problé
mát, _ sőt szívesen csinálom. 
Segítőm is van az ügyek in
tézésében a tanszéki titkár,

Kiss Olga személyében, aki 
m últ év szeptembere óta lá t
ja  el ezt a munkát. Végső soron 
nagyon nagy erőfeszítést nem 
igényel tőlem a tanszékveze
tői beosztás. De a rövid időre 
szóló megbízatás komolyabb 
elképzelések megvalósítását 
sem teszi lehetővé. Ilyenfor
mán, m int vezetőnek nincs is 
ars poeticám.

— Gondolom a soron követ
kező tanszéki feladatok Papp 
Zsolt elképzelései szerint fo
galmazódnak.

— És ez határozza meg az 
én vezetői m unkám at is, ame
lyet három pontban összesítek. 
Feladatom egyrészt az állag
megóvás, tehát, hogy fennaka
dás nélkül m egtartsuk az órá
kat, másrészt az új tanszékve
zető megkeresése és az ezzel 
kapcsolatos teendők elvégzé
se, harmadrészt konferenciát 
szervezünk Modernség, .Mo
dernizáció, Posztmodern cím
mel szeptember 24—25-én az 
egyetemen. A konferencia cél
ja, hogy a tanszék új profil
ja, a társadalom gazdaságfilo
zófiai profil megerősödjön, 
valamint, hogy a szeptember
től induló másodszakirány szá
m ára minél szélesebb szakmai 
hátteret biztosítson. Ezirány- 
ban komoly mozgásba lendült 
Papp Zsolt vezetése alatt a 
tanszék. Üj erők csatlakoztak 
hozzánk. Készültünk a profil- 
váltásra, a másodszak beindí
tására Papp úr szellemi veze
tésével. Most van némi bi
zonytalanság az ő elvesztésé
vel, de reméljük, tudunk rá 
megoldást, A majd kinevezés
re kerülő új tanszékvezetőtől, 
akinek mindenképpen tudo
mányos tekintéllyel keli ren
delkezni, abban az irányban 
is várjuk a segítségét, hogy 
fölvállalja a tanszék fő profil
já t és egyúttal a tanszék me
nedzselésére is képes legyen.

Egyelőre azonban még a
megbízott tanszékvezetőé a
feladat. Lelkito sem könnyű a 
nagyrabecsült vezető és jó ba
rát szellemi hagyatéka szerint 
cselekedni. De talán éppen ez 
az, ami a megoldásban teljes
séget követel.

H .  E .
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Magyari Bcck István új szerepet vállalt
F o t ó :  K o n i ó

na számítanom, azt pedig 
nem vállalhattam  volna. Meg
tudtam, hogy erről nincs szó, 
egy véletlen találkozásunk 
alkalmával az Egyetemi Szem
le szerkesztőségében Andor- 
ka Rudolf rektor is megkért, 
hogy vállaljam  el a tanszék
vezetést.

Két ok m iatt fogadtam el 
ezt a megbízatást. Az egyik, 
hogy nem tudtam  ellenállni az 
itteni kollégák felkérésének, 
ha kell beismerem: a hiúságo
mat nem tudtam legyőzni. A 
másik ok, hogy 51 éves va
gyok, 12 könyvet és 100 tanul
mányt írtam, ezek közül szá
mosat angolul. Ügy vélem, 
megengedhetek magamnak 
három év kitérést a pályámon, 
megpróbálkozhatom ezzel a 
m ásfajta munkával a kutatói 
tevékenységem némi és á t
meneti háttérbe szorításával. 
Ha kudarcot vallók, ez a vi
szonylag ‘ rövid idő remélem 
nem okoz jelentős veszteséget 
sem a tanszéknek, sem pedig 
nekem.

-7- A kutatómunkádat tehát 
nem adod fel teljesen.

— Minden erre fordítható 
félóráért harcolni fogok. A 
tanszék irányítását egyébként 
sem valamiféle tekintélyelvi 
vezetésként képzelem el. A 
feladatokat m ár szét is osztot
tuk. Minden oktató kapott 
egy jelentős részt, ami lehető
séget biztosít arra. hogy ki-ki 
produkáljon, „kiugorjon”, a 
karrierjében is előbbre lépjen 
saját területe sikeres mene
dzselésével. Másrészt persze az 
is benne van ebben a munka- 
megosztásban, hogy lehetnek 
olyanok, akik kudarcot valla
nak. De szerintem ez a koc
kázat^ elfogadható ár azért, 
hogy önálló utakon járó, sike

res oktatókká, kutatókká vá, 
jának az itt dolgozók.

— M ik a terveid?
— Az alapfunkciók, így a 

tanárképzés jobb ellátásán tu 
négy célt említenék meg.

Az első, hogy szeretném, h: 
a tanszék idővel pedagógiai é 
gazdaságpszichológiai tanszék 
ké válna. Ez nem  azt jelent, 
hogy ki akarjuk sa játítan i e. 
utóbbi diszciplína egyetem 
tanítását, hanem azt, hog' 
szerenénk, ha lenne ennek 
egy szervezett bázisa is a köz
gázon.

Tervünk, hogy beindítunk 
egy psziehoökonómiai poszt
graduális képzést, ami olyan 
embertudományi ismereteket 
nyújtana, am elyeket a „ke
mény” közgazdaságtanok nem 
tudnak kezelni.

Mindenképpen létrehozunk 
a tanszéken egy karrierte rve
zési központot. Ez egyfelől a 
diákok elhelyezkedését segíte
né, másfelől visszajelzéseket 
adna az egyetem szám ára a r
ról, hogy a munkaerőpiac ho
gyan értékeli az innen kike
rülők tudását.

Végül szeretném elősegíteni, 
hogy a tanszék nemzetközi 
Kapcsolatai megerősödjenek, 
kiszélesedjenek, konkrét, kéz
zelfogható eredm ényeket hoz
zanak.

E terveim  tekintetében már 
előrelépéseink is vannak. Ez 
év forró júliusában és augusz
tusában m ár am erikai vendé
gem is volt. Freeman prófesz- 
szor, aki m iután tanszékveze
tő lettem, autom atikusan a 
tanszék vendégévé is lett. Ve
le együttműködésben m ár el 
is kezdtük a karriertervezési 
központ projektjének a kiala
kítását.

K .  S .

Egy „magányos kutató” a pedagógia tanszék élén

Az egyetem pénzügyi helyzetéről
nyertesei



Az új tanév küszöbén
Interjú Andorka Rudolf rektorral

elmúlt tanévben egy sor nehéz feladat várt az
rektor úr m f  T ,? * ' ¥  elvé^ t  munka értékelését rektor ur megtelte a küldöttértekezleten, jó közepesre 
énekéivé  azt. Ha lehetséges e munka mérlegelése m it  
ran on a legnagyobb eredménynek, és melyek voltak a 
leggyengébb pontjai?

® H !t tanévl>en az egyetem által elért legna- 
g.V óbb eredménynek a reform tanterv végleges elfogadá
s i t  ■tekintem. Azt hiszem, hogy ez megteremtette az 
a apót. ahhoz hogy a most következő évben az egyetemi 
oktatás tartalm at, annak színvonalát tovább emeljük, a 
nyugat-curopai és amerikai egyetemekéhez közelítsük.

enyeges, eredménynek tekintem az egyetem egész gaz
dasági vezetésének személyi és tartalmi változását is. 
A.leggyengébb pont, vagy helyesebben az a kérdés, ahol 
a - legkevésbé sikerült előrehaladnunk, az .egyetem tan
széki-struktúrájának és a tanszéki létszámoknak átren
dezése volt. Itt kétségtelenül kénytelenek voltunk 
kompromisszumos megoldásokat elfogadni, ez azonban 
érthető, mert minden meglévő szervezetnek igen nagy 
a .tehetetlensége, ellenállása. A kivetkező években meg
látjuk, hogyan működik a jelenlegi tanszéki struktúra. 
Azoknak a tanszékeknek, ahol az oktatói létszám az 
oktatási feladatokhoz viszonyítva kevés, folyamatosan 
fogunk új státuszokat adni.

—  Az új képzési rendszerrel ma már széles körben 
szimpatizálnak, elfogadják. De bizonytalanság van a 
végrehajtás anyagi hátterét illetően. A megvalósítás esz
közrendszeréi m iképpen látja biztosítani?

■ 7  Egyetemünk — m int minden magyar felsőoktatási 
intézmény — túlnyomó részben állami költségvetési 
támogatásból gazdálkodik. Nem az egyetem vezetésén 
múlik, hogy mennyi költségvetési támogatást kapunk 
(hanem többek 'között az ország egészének gazdasági 
helyzetén), ezt nem is nagyon tudjuk befolyásolni, ezért 
nem tudok biztos ígéreteket tenni az új képzési rend
szer anyagi hátterének biztosításáról.

— A z elképzelések szerint idén jelentős lesz az okta
tói státuszok mozgása a nagyobb megterhelésü tanszé
kek irányában. Hány státuszt fog ez érinteni?

Természetesen várható mozgás a tanszékek kö-ütt, 
de — m int jeleztem — elsősorban a nyugdíjazásokon és 
a munkaerőmozgáson keresztül. Ez, gondolom 20-25 
státuszt érinthet a következő tanévben.

— Az előző tanévben a diákok egy része és a hallga
tói képviselet kényes kérdésben késztette állásfoglalásra 
az egyetemi vezetést, gondolok itt az elmélettörténetre. 
A z utolsó egyetemi tanácsülésen, m int kiderült, a rektor 
döntésével voltak, akik nem értettek egyet, és az elmélet
történet-oktatás súlyának a csökkentését elhibázott lé
pésnek tartották. Mi erről az ön véleménye? Változik-e 
az ön állásfoglalása ebbén a kérdésben?

— Természetesnek tartom, hogy nem mindenki ért 
■egyet sem a rektorral, sem az egyetemi tanács határo-

/
zataival. Az említett kérdésben az egyetemi tanács — 
igaz, kis többséggel — határozatot hozott. Mint a hatá
rozat előtt bejelentettem, az egyetemi tanács határoza
tá t el fogom fogadni, és végre fogom hajtani. Remélem, 
hogy a következő tanévben nem kerül sor újabb vitára 
sem erről, sem hasonló kérdésekről. Azt is elég világo
san megmondtam, hogy az elmélettörténet tárgyát fon
tosnak tartom. Remélem, hogy ezt a hallgatók is így 
fogják látni.

— Hogy volt ön megelégedve a hallgatói képviselet 
működésével? Mit tart erényüknek és gyengeségüknek?

— A hallgatói képviselet működésével meg voltam 
elégedve. Jobban örülnék azonban annak, ha nemcsak 
a HT tagjai és a hallgatóknak egy kisebb csoportja, ha
nem minden hallgató törődne az egyetemet érintő kér
désekkel, aktívabban részt venne az egyetemi közélet
ben. Ez az egyetem az összes egyetemi polgáré, tehát a 
hallgatóké is, rajtuk is múlik, hogy milyen irányban fog 
fejlődni.

— Az új tanévben mire helyezi a fő hangsúlyt a ve
zetés?

— Szeretném, ha az egyetemi vezetés ebben a tanév
ben a tűzoltás és a katasztrófa-elhárítás * (a gazdasági 
vezetés december—januári válsága, az egyetem épület
gondjai, súlyos költségvetési hiányok) helyett az okta
tás tartalmi és minőségi javítására, a tudományos kuta
tás feltételeinek fejlesztésére, az egyetem külföldi kap
csolataira, általában az egyetem tekintélyének emelé
sére tudná idejének nagy részét fordítani.

— Kell-e az egyetemen létszámcsökkentésre számíta
niuk az oktatóknak és a dolgozóknak?

— Azt mindannyian tudjuk, hogy a hallgató/tanúr 
arány Magyarországon általában, ezen belül egyetemün
kön belül is viszonylag alacsony. Ezt a kérdést azonban 
nemcsak létszámcsökkentéssel, hanem a hallgatók szá
mának fokozatos emelésével is kezelni lehet. Én az utób
bi utat tartom jobbnak, ezt fogom próbálni megvalósí
tani, annál is inkább, mert a hallgatói létszámemelés 
növeli a  költségvetési támogatást. Ez természetesen 
szükségessé teszi az egyetem infrastruktúrájának a bő
vítését (tantermektől, tanszéki helyiségektől a kollé
giumi férőhelyekig). Ezért nem kell drasztikus létszám- 
rsöknentésre számítani. Ha egyáltalán csökkentjük a 
létszámot, ezt megvalósíthatjuk a természetes nyugdíjba 
vonulásokon, és az em lített munkaerőmozgáson keresz
tül.

— Rektor úr m it vár a nyilvánosságtól, amelynek 
mindig is pozitív nevelő hatása volt az ifjúságra? Mun
kájában mennyire kíván támaszkodni a kritikára? Az 
egyetemnek e tekintetben komoly tradíciói vannak. Itt 
a diákok megtanultak konfliktusokat vállalni, kezelni, 
akár feljebbvalóikkal, az oktatókkal szemben is, és ezt 
a szellemiséget magukkal vitték munkahelyükre, az or
szágos közéletbe is. Hogyan kívánja ön segíteni ennek 
a tradíciónak a továbbélését?

— Ha a kérdést úgy kell értenem, hogy mit szólok az 
egyetemmel kapcsolatos kérdések nyílt megvitatásához, 
az oktatók vagy a hallgatók oldaláról érkező.kritikához, 
akkor teljesen egyértelműen az a válaszom, hogy örülök 
neki. Sem az egyetemi vezetés egésze, sem én magam 
nem vagyunk sem mindentudók, sem mindenhatók, 
ezért nyilvánvalóan lehetnek olyan kérdések, amelyeket 
rosszuk ítélek (ítélünk) meg, vagy ahol nem tudjuk az 
általunk is látott optimális megoldást megvalósítani. 
Azt kérem azonban minden egyetemi polgártól, hogy 
hasonló attitűdöt mulasson a vitában, fogadja el, hogy a 
másik félnek iS igaza lehet, vagy hogy bele kell men
nünk a kompromisszumokba, továbbá mindannyian fo
gadjuk el azt az alapvető demokratikus játékszabályt, 
hogy ha az egyetem megfelelő testületé, mondjuk az 
egyetemi tanács, valamilyen kérdésben többségi szava
zással döntött, akkor ezt a kisebbség is fogadja el, és 
ahhoz alkalmazkodjék, vagy demokratikus eszközökkel 
próbálja a  korábbi döntés megváltoztatását elérni. Na
gyon szeretném azt is, hogy az egyetemen továbbra se 
dúljanak pártharcok, az egyetemi személyi, oktatási és 
■tudományos-kérdések eldöntésénél senkit se befolyásol
janak politikai pártszempontok. Természetesen nem
csak helyes, hanem kívánatos is, hogy minden egyete
mi polgárnak legyen véleménye arról, hogy melyik pár
tot preferálja, sőt tulajdonképpen annak is örülni kell, 
ha minél több egyetemi polgár vállalja a párttagsággal 
kapcsolatos többletterheket, de nagyon kérek minden
kit, hogy ez ne befolyásolja akkor, amikor az egyetem 
kérdéseiben foglal állást, és tartsuk tiszteletben azokat 
is, akik a miénktől ellenkező politikai nézeteket valla
nak. Tolerancia nélkül nem működhet a demokrácia 1— 
sem az országban, sem az egyetemen. Örülök, hogy kér- . 
désében utalt az egyetemi demokráciának az országos 
közéletre való hatására. Valóban jó lenne, ha egyete
münk ezen a téren a jövőben is példát tudna mutatni az 
egész magyar társadalomnak, és ha végzett hallgatóink 
magukkal vinnék ezt az egyetemi példát munkahelyeik
re. Szén. lenne, ha egyetemünk is hozzájárulna ahhoz, 
hogy közéletünkben csökkenne az, am it Veress József 
rektorhelvettes úr egy interjúban szemléletesen a „kocs
mai verekedés” stílusának nevezett.

— Mit üzen az új tanévet kezdő egyetemi ifjúságnak, 
az újdonsült egyetemi polgároknak?

— Azt tanácsolnám hallgatóinknak, vagy arra kérném 
őket, hogy minden erővel tanuljanak. Jelenleg és vár
hatóan a következő években is igen nagy a munkaerő
piaci szükséglet a modern közgazdaságtani és társada
lomtudományi ismeretekkel rendelkező és nyelveket 
tudó végzett hallgatók iránt. A magunk részéről az elő
adások, szemináriumok, jegyzetek színvonalának emelé
sével, a könyvtár szolgáltatásaival, a külföldi ösztöndíj
lehetőségek kiterjesztésével, külföldi professzorok és 
külső magyar előadók meghívásával, a hallgatók szak
mai és tudományos munkájához szükséges feltételek ja
vításával igyekszünk mindent megtenni ahhoz, hogy a 
hallgatók valóban sokat tanulhassanak az egyetemün
kön. Ugyanakkor szeretném, ha az egyetem emelné a 
hallgatókkal szemben támasztott követelményeket, és 
jól láthatóan értékelné a hallgatók munkáját,

II. E.
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Skála-fődíjas: B

Az abszolút első Bodnár Viktória lett.

'(Folytatás az 1. oldalról)

„Magyar Felsőoktatásért Em
lékplakettet”, amellyel az 
egyetemi hallgatók egészsé
géért és sport&ikereiért vég
zett sokéves munkáját ismer
ték el.

A z  elsősök hagyományos fo
gadalomtétele után adták át 
65, 60, illetve 50 éve végzett 
közgazdáknak a jubileumi 
diplomákat.

Gyémánt diplomát kapott: 
dr. Bornyi József, Szeibné dr.

Komáromi Mária, dr. Tóth 
Béla, dr. Töreky Iván.

Az arany diplomát vehette 
át: dr. Bakonyi Béla, Cser 
Irén Júlia, Eleőd Tihamér, 
Gál Tibor, dr. IJankó Zoltán
ná, dr. Horváth Miklós, Hu
bert Lipót, Kocsis János, dr.

Kct I.

A jó tanuló — jó sportoló 
versenynek idén két I. helye
zettje van: Bölöni Eszter, IV. 
évfolyam, gazdálkodási szakos 
hallgató, tanulmányi eredmé
nye négy év óla kitűnő, sport
ága: atlétika, magasugrás; fel
nőtt I. osztályú válogatott ke
rettag, az egyetemi-főiskolai 
országos bajnokság I. helye
zettje, az Universiadén VII., a 
„Magyar Köztársaság jó tanu
lója — jó sportolója” díj két
szeres nyertese; illetve Darvas 
Zsolt, III. éves közgazdaság 
szakos hallgató, tanulmányi 
eredménye jó, sportága: eve
zés, nemzetközi minősítésű, az 
országos bajnokságon II., az 
egyetemi-főiskolai bajnoksá-

Kovács Gyula Károly, dr. 
Kuczka Antal, Kurucz Julian
na, dr. Szendrei Lajos, dr. 
Szépfy Oszkár, dr. Szőts-Dom- 
by László, dr. Szűcs Jánosné 
Kisbán Magda, dr. Tajthy Ká
roly, dr. Udvaros István, dr. 
Válóczy Lászlóné, Véges Ist
ván.

gon I. és II. helyezést ért el. 
III. helyezett lett: Bállá Mó
nika, I. évfolyamos diák, tá jé
kozódási búvárúszó, Eb ezüst
érmes. IV. lett: Felfalusi Pé
ter, II. évfolyamos hallgató, a 
Közgáz NB II-es kosárlabda
csapatának tagja. V. helyezett: 
Matskási István, III. évfolya
mos diák, szintén a kosárcsa
pat tagja. VI. helyezett lett: 
Tóth Szilárd, I. évfolyamos 
hallgató, jégtáncos, III. osztá
lyú junior helyezett.

Többéves hagyományunk
nak megfelelően idén is átad
ták a Skála-díjakat. Az első 
díj 50 000, a második .35 000, a 
harmadik 25 000 forint évfo
lyamonként.

III. évfolyam: 1. Mészáros 
Agnes, 2. Kovács Barnabás, 3. 
Martin József.

IV. évfolyam: 1. Bodnár 
Viktória, 2. Eső Péter, 3. Gál- 
lai Sándor.

A  Práger-díjat, amelyet P rä
ger László alapított, család- 
fenntartó egyetemistáknak íté
lik oda. A díjazottak: Kóró 
Ildikó cs férje, Louasi Balbisi, 
mindketten jó tanulók, egy 
gyermekük van, illetve Szepe
si Zsuzsanna, V. évfolyamos 
hallgató, aki férjével együtt 
két gyermeket nevel, és szin
tén jórendű.

A Fiatal Közgazdász Díjat, 
amelyet a Magyar Hitelbank 
által létrehozott A Magyar 
Közgazdász Képzésért Alapít
vány kuratóriuma ítél oda, 
Lóránth Gyöngyi IV. éves 
hallgató kapta.

A pénzügy tanszék és a Cor- 
vjnbank pályázatának diját, 
50-50 ezer forintot Kiss Juli
anna pénzügy-számvitel és 
Makay László pénzügy-me
nedzsment szakos. V. éves 
hallgatók vehették át.hály, Temcsi József és Kerékgyártó Gyürgyné az

A l n n l f C l V h f i l i

Gábor József

I. évfolyam: 1. Jakabos 
Adám, 2. Nikolay Vassilev 
Vassilev, 3. Nagypál Éva.

II. évfolyam: 1. Varró 
László, 2. Király Andrea, 3. 
Molnár József.

Aktuális
szakkönyvek

rovata

Egy a 750 gólya közül Fotó: Komó

A kitüntetett Tóth Andorné

Az évnyitó befejező aktusa
ként ismertették a köztársasá
gi ösztöndíjat elnyert hallga
tók névsorát:

III. évfolyam: Felfalusi Pé
ter. Gyurácz Attila, Mészáros 
Edina, Molnár József, Podho- 
rányi Dóra, Radnai Márton, 
Sikolya Tímea, Szabó Róbert, 
Varró László.

IV. évfolyam: Ábrahám Á r
pád, Bartha Attila, Csuti La
jos, Harmati László, Kárpáti 
Attila, Kis Gábor, Kovács Bar
nabás, Lajkó Éva, Mészáros 
Ágnes, Pablo Arnoldo Fritz 
Sepulveda, Pawlowszky Ta
más, Tabók Péter, Tölgyes Ág
nes, Vainer Szabolcs, Varga 
Csilla.

V. évfolyam: Balogh Erika, 
Bodnár Viktória, Bölöni Esz
ter, Dorgál Ilona, Eső Péter, 
Ferencz Zoltán, Fűlőp Péter, 
Gallai Sándor, Hanich András, 
Horn Gyula, Jandácsik Gábor, 
Kálmán Katalin, Kemény Sza
bolcs, Lengyel Andrea Henri
ett, Lóránth Gyöngyi, Makony 
László, Molnár Zoltán, Nagy 
Zoltán, Németh Ágota, Rátkai 
János, Sebestyén Stella, Scp- 
tey Ágnes, Schmidt Andrea, 
Szemlét Tamás, Szo lnoki' Ju
dit, Tirvol Tamás.

A  díjak átadása után a Szó
zat hangjaival zárult az ün
nepség.

Személyi jövedelem adó ey fljle - 
m eny 1992

Jogi személyiségű társas vállal
kozások (Kftk.- . . . )  kézikönyve
1992

Áfa kézikönyv 1992 
Társadalom biztosítási jogszabá

lyok 1992
Sándor T am ás: Nemzetközi adás

vétel
Colin G ray: A növekedés Irányí

tása
Az ú j m agyar és az európai

számvitel
Média Asz (Média hirdetési á rak  

és szolgáltatások)
Könyveld m agad! (Az új szám 

viteli törvény alapján)
Számvitel 1992 I. Vállalatok, vá l

lalkozások könyvviteli elszám o
lásai (kettős könyvvitel)

Új m unkajogi kézikönyv (KSK)
A bírósági hatáskör kézikönyve 
Lengyel—m agyar közgazdasági

szótár
A Complete Guide To L etter— 

W riting', For Science (Scholarship
and Business

Sing a  Song of Sixpence (gyer
m ekversek angolul hangkazettá
val)

B rüderchen komm tanz m it 
m ir (gyerm ekversek németül)

A könveket az ország legszéle
sebb választékát kínáló közgaz
dasági üzletében, a  STUDENT 
boltjában vásárolhatjátok meg a 
főépület földszintjén. H allgatók
nak, oktatóknak 10 százalék ked
vezmény !

Páratlan lehetőség
1. Ugye tudod, hogy hazánk legfontosabb gazdasági part

nere Németország?
2. Akarod-e egy kicsit is megismerni a német gazdaság

jogot (Rechnunglegungesetz, HGB J1I. BUCII?
3. Ugye tudod, hogy a Közös Piachoz való csatlakozás igé

nye felveti az éves beszámolórendszer és az ezen alapuló pénz
ügyi mutatószámrendszer Európa-koníormitását?

4. Ákars'z-e egy konzisztens pénzügyi-számviteli elemzési 
eszköztár birtokában lenni?

5. Akarod-e mindezeket az egyik legkiválóbb professzor 
Otto H. Jacobs (Mannheim) előadásában hallani?

Ha a fenti kérdések közül akárcsak egyre is igennel vá
laszoltál, és értesz valamennyire németül, akkor Neked van 
kitalálva (az eredetileg szeptember végére meghirdetett) áp
rilisban induló 2 hetes, gyorsított kurzusunk.

Várjuk egyetemünk oktatóinak és hallgatóinak jelentkezé
sét személyesen, vagy üzenethagyás formájában (név, lakcim, 
telefon, ha van) Tóth Ferenc tanárnál, Bp., Veres Pálné u. 3G. 
1053. T el: 118-3037. Ha döntöltél, add lé neved, mert a létszám 
korlátozott!



A  pendliző dékán
Sűrűsödnek körülötted az 

Események az utóbbi időben 
— jegyeztem meg Rostov,ányi 
Zsoltnak, miközben leültünk 
beszélgetni egy interjú ere
jéig. Csak néhány hónapja ír
ha ttunk az újságban egyetemi 
tanári kinevezésedről. Egy 
evvel ezelőtt lettél a nemzet
közi tanszék vezetője. A  dip 
tomataképzö (IJIGIS) a neved
hez jüzödrik és most, m int a: 
általános társadalomtudomá
nyi kar frissen kinevezett 
dékánját m ulathatunk be.

— Sűrűsödnek az esemé- 
■tjiyek, ez kétségkívül igaz. De 
az em lítetteken kívül sűrűsö
d ik  azért is, m ert a diploma- 
1aképzőben most egy újabb 
évfolyam kezdi meg tanulmú- 
»yait, ső t „Európa-tanuhná- 
ny-ok” címen két .szemeszteres 
[kurzust is indítunk szeptem
bertől. Tehát hatványozottan 
megsokasodnak a tennivalók.

— Mindezt figyelembe vé 
ve . hogyan érintett a dékáni 
(felkérés?

— Amikor ez a  lehetőség 
felm erült, egyrészt nagyon 
(megtisztelőnek -tartottam és 
«lömm el fogadtam. Másrészt 
viszont gondolkodnom kelleti, 
snivel tudtam, milyen óriási 
adm inisztratív megterheléssel 
3ár egy ilyen funkció. Ami azt 
ás jelenti egyúttal, hogy az ok
tatói, kutatói m unkára lsévé* 
s-ebb idő leéli, hogy maradjon. 
Ezért is gondolkodtam a vá
laszon. Viszont most, hogy. az 
egyetem ispiét átalakulóban 
van úgy látom, hogy a dókái)* 
sag igazán izgalmas feladat. 
Olyan, ahol nagyon sok újat 
lehet, sőt keli is tenni. Érde- 
30es elvállalni ezt a megbíza
tást.' Különösen miután a kari 
tanács számomra rendkívül 
megtisztelőén —, nagyon nagy 
m értékben támogatta szemé- 
íyemet. Ezek után úgy éreztem, 
ennek  az elvárásnak eleget 
kell, hogy teg'yek. De hangsú
lyozom, nem volt könnyű dön
ti és. Már csak azért sem, mert 
egy rendkívül komoly szak
m ai munka, a nagydoktori 
«ü&szlertációrn közepén va
gyok. Egész nyáron ezzel lög- 
Salkoztam, a simítások még 
h á tra  vannak, Úgyhogy ez 
anég csak növeli a leendpk- 
aiek a számát.

— Milyen elképzelésekkel 
kezded meg dékáni működé
sedet?

— V annak elképzeléseim a 
-kari önállóságot illetően, ami 
pillanatnyilag nagyon ala
csony szinten mozog. Értem 
czglalt a nemzetközi kapcso
satok kari szintű fejlesztését 
es a gazdasági önállóságot. 
Amennyiben ez a helyzet vál
tozni fog — és az elmúlt sze
m eszter utolsó vezetői érte
kezletén ez a  vélemény fo
galmazódott meg. hogy a de
centralizáció folyamata kell. 
(hogy előrehaladjon, ami egy 
cseppet sem ígérkezik könnyű
nek  — itt nagyon sok lehető
ség lesz. Szeretném, ha a kar
nak  önálló nemzetközi kap
csolata alakulna ki, adott eset 
ben nem is föltétlenül csak 
közgazdasági jellegű felsőok
ta tási intézményekkel.

H allatlanul nagy létszámú 
m kar, illetve ennek megfele
lően a  kari tanács. Azt hi
szem , hogy bizonyos kérdések 
végigtárgyalásár.a egy ilyen 
nagy  létszámú testület nem al
kalm as. Ezért elképzelhetőnek 
ttartom, hogy a Nyelvi Intézet 
példájára létrehozhatnánk a 
tanszékek kisebb csoportjait 
»szakmai alapon, amelyek az 
őket érintő kérdéseket hiva
to ttak  lennének megbeszélni, 
és csak ezután kerülnének a 
kari tanács elé. Ez egyelőre 
m ég csak ötlet, am it a közeli 
hetekben szeretnék kidolgoz
ni, m ert az a véleményein, 
hogy kisebb csoportokban 
eredményesebb m unkát lehel 
.végezni.

Nagy figyelmet szeretnék 
fordítani az információáram
lásra, ameüvel szemben kifo
gások m erültek fel. Fontosnak 
tartom , hogy a kari tanszékek 
j-tagyon gyors tájékoztatást 
kap janak  minden fontosabb 
egyetemi és karszintű ese
ményről. Terveim megvalósí
tásán  kívül nagyon sok m un
k a  hárul a kari tanácsra, most. 
hogy szeptembertől belépünk 
kétfokozatú képzésünk prog- 
ram összeállításának második 
szakaszába. Nem kevésbé iz
galmas feladatot .jelent a négy 
szakirány amelyek a karról 
tavaly  beadták a- szakindítási 
kérelm et a minisztériumnak. 
Amennyiben erre pozitív vá

laszt kapunk, akkor alapve
tően át kell gondolnunk egy 
sor dolgot. Végül is sok izgal
mas feladat előtt állunk és azt 
hiszem, ez egy olyan kihívás, 
amit kár lenne elszalasztani.

— Milyen segítségre számít
hatsz?

— A korábbi racionalizálá
sok és leépítések eredménye
ként csalt két hölgy van a dé
káni hivatalban. J á vor.s/.ki in-, 
Piroska a hivatal vezetője és 
Horvátimé. Zsuzsa, aki a ta
nulmányi ügyeket intézi. Az ó 
évtizedes tapasztalatuk na
gyon nagy segítség' lesz. a szá
momra. Ami a dékánhelyet
test illeti, Kaponyi Erzsébettől

noha mindenki megelégedé
sére látta el ezt a  tisztet — 
meg kell válnom. A magam 
részéről ugyanis összeférhe
tetlennek erezném, hogy de
kán és dékánhelyettes egy 
tanszékről való legyen. Az új 
jelölt Kiss Balázs lesz. F iatal 
tettre-kész ember-. Ügy terve-* 
zem, a dékán helyettes felada
ta lesz a kari nemzetközi kap
csolatok gondozása. Részben 
teherm entesíthető a dékán
helyettes az adm inisztratív 
feladatok alól. méghozzá úgy, 
hogy decentralizálással, pél
dául a vizsgaügyek tanszéki 
hatáskörbe kerülnek. Megfele
lő ésszerűsítéssel, újból át- 

ondolva az egyes teendőket, 
a szeptember nagy részét en
nek szeretném szentelni. Ezen
kívül igényt nyújtottam  be a 
kari adminisztráció raciona
lizálása érdekében egy számí
tógépre. ami szinte nélkülöz
hetetlen.

Közismert, hogy az okta
tók elsősorban otthon dolgoz
nál:. m iután az elmélyültebb 
munkára az egyetemi körül
m ények nem ideálisak. Jólc 
erre az otthoné feltételek?

— A nyugalmam biztosított, 
de mivel az én értékrendem 
ben a család nagyon elöl sze- 
epel, ezért, a gyerekekkel v a 

ló foglalkozást az egyik leg
fontosabb dolognak tartom, 
Ugyanis a gyerek csak egy
szer gyerek, és am it m a elmu
lasztanék, azt nem pótolhat
nám húsz eves korukban, ha 
netán nekem akkor lenne rá 
időm. A nagyobbik fiam 
nyolcéves, a kisebbik másfél 
éves. Most vannak abban a 
korban, amikor igénylik a fog
lalkozást és én szívesen va
gyok is velük. Természetesen 
ez lerövidíti a m unkára for
dítható időt. Ezért rendsze- 

ínt az esti. éjszakai órákban 
dolgozom elsősorban. Szeret
ném, ha a következő félévben 
is otthon tudnék maradni, egy 
héten egy nap, szakmai m un
kát végezni.

De „időrabló-’ dolgot jelen
tenek a külföldi utazások is. 
A tanév folyamán sok külföl
di vendég is érkezik a tan 
székre, a diplo-mataképzőbe és 
a k arra  is. Jómagam is u ta 
zom szeptember végén, októ
ber elején Mexikóba. Itt lesz 
ugyanis a világ legjelentősebb 
diplomataképző intézményei 
vezetőinek soros találkozója. 
Jó alkalom a találkozó a 
kapcsolatok építésére is. Most 
például megbeszélést folyta
tok az együttműködési 
lehetőségről a moszkvai IMO 
vezetőjével, amely szervezet

Nyári egyetem  
erdélyi magyar diákoknak

R o s lo v á n y i Z so lt, a  társ.-lu ri, k a r  d é k á n ja
véleményem szerin t továbbra 
sem lebecsülendő. Továbbá 
együttműködési megállapo
dást írok  alá az am erikai, 
egviptomi és indiai diplom ata- 
képzőkké].

— Elöreháthatólag egy 
rendszeres gimnasztikával is 
számolnod kell, m iután dékán  
lettél, hisz a tanszéked a K i
nizsi utcában van a dékáni a 
központi épületben. Felké
szültél erre a pendlizésre. vagy 
lesz változás ezen. a téren?

— A vezetés azt az állás
pontot képviseli, hogy célsze

rű  lenne a nemzetközi ta n 
széket a főépületbe átköltöz
tetni. De a gyakorlati megva
lósítás nehéz, m ert ez esetben 
valamilyen testületi egység
nek a főépületből valamelyik 
másik épületbe kellene m en
ni. Én nagyon remélem, hogy 
szeptember elején megoldás 
születik, amellyel valójában az 
MSZI, a pedagógia és a nem 
zetközi tanszék elhelyezési 
gondja rendeződne. Fia nem, 
akkor m arad a  pendlizés.

H. E.

Egyetemünk ú jra .megszer
vezi az. imm ár hagyományos
nak tekinthető nyári egyete
met a határainkon túl tanuló 
magyar hallgatók számára 
augusztus 31.—szeptember 11. 
között. A nyári egyetemről 
Kupcsik József rektorhelyettes 
tájékoztatta lapunkat: 

különösen nagy az érdeklő
dés a kolozsvári Babbes—Bo
lyai Egyetem hallgatói részé
ről. akiket az RMDSZ Diák
szövetsége is messzemenően 
támogat. Az idei kurzusra 23 
hallgató jelentkezett és vesz 
részt az egyetem neves előadó 
aktuális, a'közgazdasági tanu l
mányok szempontjából jelen 
tős, szabadon válogatott té
mákból ta rto tt előadásain. 
Szakmailag nyilvánvalóan túl 
sokat nern kaphatnak az idő 
rövidsége miatt, de otthoni ta 
nulm ányaikat rem ekül kiegé
szíthetik ,az itt  megszerzett is
meretekkel. Az otthon nem ta 

nu lt témakörökben tananyagot 
állítottunk nekik össze, és nem 
lebecsülendő az sem, hogy a 
pár hetes itt-tartózkodásuk • 
alatt: betekinthetnek a magyar 
közgazdasági oktatásba, hall
gatókkal, a fővárossal, a ma
gyarországi körülményekkel 
ismerkedhetnek.

A teljes kurzus finanszíro
zása nem csak egyetemi forrás
ból származó ösztöndíjjal tör
ténik. Az egyetemi polgárok is 
felajánlásokat tettek  a megva
lósítás érdekében.

Ezúton szeretném megkö
szönni azoknak a tanszékek
nek és m unkatársaknak a köz
reműködését, akik a szerve
zésben, lebonyolításban jelen
tős részt vállaltak. Külön ki
emelve azt. a 20 oktatót, akik 
térítést nem várva ezt a több
letm unkát vállalták  — fejezte 
be tájékoztatóját a rektorhe
lyettes.

Ä  —

P Á L Y Á Z A T
A Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem vállalkozót ke
res az egyetem épülete alatt fekvő

PINCÉK LUBJÄXAK Dl AKKUIDKÉNT
való üzemeltetésére. A pályázatnak tartalm aznia Kell a büfé 
.üzemeltetésére és a diákkjub •működtetésére vonatkozó elkép
zeléseket is.
A pályázatok beadási határideje: szeptember 18.
A pályázatok beadása és további információ: Budapesti Köz
gazdaságtudományi Egyetem hallgatói tagozat. Budapest 109J, 
Fővám tér 8. Tel.: U8-C355/lo4.194,

— Azt hinné az embey,.hpgy_ 
az alapozó karon ■ végzett dé- 
kánhelyetteíi munka és az 
'angol nyelvű képzés nehéz 
éve után föllélegzel, pihenni 
kívánsz vagy passzióiddal fog
lalkozol, ha vannak ilyenek, 
ám ehelyett dékán lettél a 
közgazdasági karon — kezd
tük a beszélgetést Temesi Jó
zseffel.

— Pedig voltak ilyen gondo
lataim, s az is m egfordult a 
tejemben, hogy' talán jobb 
lenne kiszállni az egyetemi 
vezetésből. Döntésemhez nagy
ban hozzájárult, hogy tavaly 
november óta beszélgettünk 
esetleges dékáni megbízatá
somról a rektorral, s én nagy 
m egtiszteltetésnek vettem, 
hogy rám  gondolt. Vonzóak a 
karon rám váró feladatok is, 
így kétségekkel ugvan. de el
vállaltam, egészséges kihí
vásnak tekintettem  ezt a mun
kát.

— Hogyan lesz érzékelhető  
a személyi változás?

— Óriási változások nem 
lesznek. Talán a stílus lesz 
más, én alkatomból és a kö
rülményekből következően

i t  dj.p.am.ikutabb, leszek,. Az 
alapozó karon, sok tapaszfaia- 
töt szereztem, könnyén tudok 
majd tárgyalni a. tanszékekké''].' 
kollégákkal. Igazi nagy fel
adatunk abból a tagadhatat
lan tényből adódik, hogy túl k i
csi a kar hallgatói létszáma. 
Ezen változtatni kell, én 60 é§ 
100 között szeretném a hallga
tók évfolyamonkénti létszám át 
stabilizálni:

Az egyetem új szervezeti 
'rendje kiépült, most a m ű
ködtetésén lesz a hangsúly.

A karon levő tanszékek 
többségét hazai és nemzetkö
zi szinten is elism ert profesz- 
.szorok vezetik. Remélem, hogy 
,a mindennapi együttműkö
désben meg fogjuk találni a 
hangot egymással. Ez annál is 
inkább így- lehet, hiszen egyik 
'legfontosabb- feladatom nak a 
.tanszéki autonómia segítését, 
a decentralizáció minél röví- 
debb időn belüli kiépítését 
tartom.

— A z idei elsősök közül né
hány csoport elitképzést kap. 
R ájuk számítasz elsősorban, 
m int leendő hallgatóitokra?

— Ne nevezzük ezt elitkép-

Tcinesi József közgazdasági kari dekán

Késnek. De valóban, e speciá
lis tantervű képzésben részt 
vevők adhatják' a mi m erítési 
bázisunkat három év múlva.-A 
hallgatókat meg kell valahogy 
győzni arról, hogy nemcsak 
a businessorientáit képzés fon
tos. hanem a közgazdasági is. 
Ilyen irányú elmozdulás érzé
kelhető m ár a szakirányaink
ban. amelyek nemcsak tú lon
túl elméleti, vagy nagyon 
matem atikaigényes kurzuso
kat tartalmaznak, hanem pél
dául public adm inistration is
m ereteket is.

— Am ikor a diák szakot vá
laszt. figyelembe veszi azt is, 
m ilyen segítséget kap majd  
tanáraitól az elhelyezkedéshez. 
A közgazdasági szakról általá
ban kormányszervekhez,, ál-

Öt nap öltönyben — kirándulás Becsbe
A vállalatgazdaságtan tan 

szék tanulm ányi versenyének 
első tíz  helyezettje idén is le
hetőséget kapott egv bécsi ki
rándulásra. Húzás Dóra. Hor
váth István, Hildák János, Lu
kács Mónika, Macskást Zsolt, 
Molnár Katalin, Orosz László, 
Podhorányi Dóra. Polivka Gá
bor és Radnai Márton alkot
ták a küldöttséget, reprezen
tálva egyetemünk tanulóifjú
ságát a neves nyugati cégek
nél. Hevenyészett útibeszámo
lóként a következő néhány 
gondolat ju to tt az eszünkbe, 
napszakok szerint csoportosít
va.

Bécsi nappal — a meghívó 
cégek nagyvonalúak, bár a 
díszebéd (vagy a szendvicsek) 
minősége és mennyisége és a 
cég nagysága (illetve a m a
gyar piaccal való elégedettsé
ge) között erős korrelációt ta 
pasztaltunk. Az ebédverseny 
eredménye: 1. (megosztva) 
Siemens, General • Motors. 2.

Henkel. 3. Alcatel. 4. Média 
P rin t (mivel délután 4-ig éhez- 
tettek). Azért minden cégnél 
tanultunk valami okosat is. A 
Kurier kiadóvállalatának igaz
gatója szerint az „udvari sa j
tó’’ rövidesen megszűnik Ma
gyarországon. A Siemens sze
rin t a cégnevei; • reklámozni 
sokszor fontosabb, m in t m a
gukat a termékeket, A Henkel 
reklámmenedzsere szerint pe
dig a jó mosóporreklám olyan 
m int egv népmese (részlete
sebben szóban). Az Alcatelbőj 
nem sokra emlékszünk, mivel 
többen megtanultunk állva 
aludni (id. Bécs éjjel). Csak 
annyi m aradt meg. hogy. a 
szakmunkástanulók ott sem 
csinálnak semmit. A General 
Motorsban pedig' igazi Just- 
in-Tiine rendszerű termelés- 
szervezést láthattunk, em bert 
viszont alig: ellenben megtud
tuk, hogy ha a munkaruhát in. 
gyen adják, akkor ott is az 
egész család azt fogja horda
ni és.ezért kifogy, a rak tár. >'

Nagy általánosságban: m in
denhol szívesen fogadtak m in
ket. és foglalkoztak velünk 
(ez egyébként a szervező és 
kísérő Ábel Zsuzsa és Csányi 
Tamás m unkáját dicséri)

Bé.c.s éjjel — ez m ár egyéni 
program volt. Első nap néhá- 
nyan egy germán amazon ú t
mutatásával elkalauzolod t u n k 
a belvárosba. Kedves kísérőnk 
iszonyú iramöt. diktált, de 
.azért néhány sájsze között 
röpke városnézésben, is része
sülhettünk. M egtekintettük a 
jobb- . kuplerájokat, amelyek
ben hitelkártyát is elfogad
nak..és a lanyok németül nem. 
de magyarul annál jobban 
beszélnek. Az egyik kocsmá
ban. a \V<- Will Rock You szólt, 
és az egyik vendég már az 
ötödik.-vörös .rózsát vette a 
negyvenes kisasszonynak, aki
vel ’fe lvá ltva , szemeztünk, de 
a korát megbecsülni nem tud
tuk Az éjszakai.utak után csak
a P"...lóba volt nehéz beiuf
nun!:. - mjvel kinyitni csak a 

."bérlíáz. Utcai kapuját tudtuk,

azt se kulccsal. (Szobánk egyet
len kulcsával ugyanis valaki 
m ár korábban hazaérkezett és 
békésen aludt.) A harm adik 
nap éjjelén aztán a valódi éj
szakába vetettük be m agun
kat — fél kettőkor egy valódi 
show-business partira  sike
rült bekerülnünk, mert min
denki olyan részeg volt már. 
hogy tej sem tűntünk. Győr- 
sa.ii rátaláltunk az ingyen ital- 
sátorra, abol magyar módszer 
szerint végigkó,stol tűk a kíná
latot, Kedvesen elbeszélget
tünk egy néger, osztrák lány- 
nyál. aki napközben 2<ib(t 
schirangért áru! pólókat vala
mi buti libán. Sajnos a rend
őrség arrafelé nem túl liberá
lis, ezert először a zenét, maid 
az áram ot is kikapcRoltátták. 
Sikerült elmenekülnünk, 

összességében tehát jól érez 
tiik magunkat. Ezek, utón 
m indenkit csak buzdítani ( tu 
dunk, hogy induljon 
évi versenyen.

lladnai Márton

a jovo

lamigazgalási in tézm ények
hez. főhatóságokhoz m ennek  
dolgozni a végzősök, ilyen ér
telem ben tehát ez az egyik 
léginké bb palit ikaérzékeny  
szak. az egyetemen. M egvan
nak a m ostan i. rendszerben  
azok a jó kapcsolataitok, am ik  
korábban oly könnyen ju tta t
tak pályakezdőket m iniszté
riumokba, kutatóintézetekbe?

— Direkt kapcsojataínk.nin- 
c'sének. vagy am ik vannak, 
azok közvetettekké váltak. 
De ettől függetlenül főleg a 
tanszékek m a is tudnak  segí
teni az álláskeresésben. Bizo
nyítja ezt az, is, hogy jó né
hány m unkatársunkat hívtak: 
államiitkár-helyettesne-k, kor
mánybizottság' tanácsadónak 
s a több-'. A problém a inkább 
az, hogy a hallgatók nem  is
m erik a lehetőségeket. Ezen 
a téren nagy változásokra 
számítok: szerintem ham aro- 
%tn konjunktúrája  lesz a. 
makrogazdasági ism eretekkel 
rendelkező szakem bereknek, 
hisz stabilizálódnak az á ta la 
kított intézményei:, s négy-öt 
éven belül — a véglegesen 
lecserélődő régi gárda helyén 
— sok lehetőség nyílik m ajd 
az új ism eretekkel' rendelke-j 
ző, fiatal szakem berek előtt.

Nem hiszem, hogy a politi
kai lojalitás érzékeny tém a 
Ic-inne. bár lehel, hogy politi
kai kérdésként is  föl leheti 
vetni például egy régi típusú 
könyvvitel, és az új, am erikai 
alapú könyvvitel megítélését! 
Explicit módon azonban ke
véssé jelenik meg a politika 
a képzésünkben, inkább az 
ataptananyagok Változtak eb
ből a szempontból. Külső befo
lyást sehonnan sem érzékelek, 
az azonban tagadhatatlan, 
hogy főleg tudományos tek in 
tetben. de politikailag is le 
m aradtunk. s most a hang
súly azon van, hogy felzár
kózzunk azokhoz rí kutatási 
lányokhoz, amelyekkel elm é
leti közgazdászaink ’ alkotó 
módot) a / utóbbi évtizedekben 
nem foglalkoztak, nem ' foglal
kozhattak. ül. G.

Konjunktúrája lesz  
a makrogazdasági 
szakembereknek



Az oktatási igazgató 
oz alapképzés változásairól

A  h á ro m  p lu sz  k e tte s  új 
k ép zés i ren d  e lső  é v fo ly a m á 
n a k  d iá k ja i k ezd ik  nie *■ ta n u l
m á n y a ik a t  id én . Az új struk
tú ra  sz á m o s v á tto zá st  hoz az  
e lő z ő  é v e k h e z  k ép est. E rről tá 
jé k o z ta tta  a  ta n é v e in k  ész ítő  
m e g b e sz é lé se n  a tárgy l'e le lö sö -

k et K e r é k g y á r tó  G y ö rg y n é  o k 
ta tá s i ig a zg a tó .

Az e lső  ú jd on ság , h o g y  az  
a la p o zó  k é p z é s  o k ta tá s i  ta n á 
csa  é s  d é k á n i  h iv a ta la  m in t  
k o o rd in á c ió s  e g ység  m e g s z ű n t,  
h e ly é t  a z  o k ta tá s i  ig a zg a tó sá g  
v e s z i  á t.

A volt dékán asszony oktatási igazgatóként
dolgozik tovább a korábbi ap- 
pai’átussal. Ez a szervezeti á t
alakítás az idén még nem jár 
számottevő tartalm i változás
sal. hiszen a régi-új adminiszt
ráció feladata az első két év
folyam oktatásának szervezése, 
illetve a 3-'-2-cs képzés első 
három évére vonatkozó kon
cepció megvalósítása lesz. A 
Varjas Pál főtitkár vezette bi- 
zottság tesz javaslatot az egye
temi tanács számára, hogy a

jövő. év tő l m ily e n  le g y e n  az  
o k ta tá s s z e r v e z é s  r e n d je .  a 
h a llg a tó k k a l k a p cso la tos a d m i
n isz tr a tív  te v é k e n y sé g  m ű k ö d ése .

K erék g y á rtó  G y ö rg y n é  i s 
m erte te tt  szá m o s a p ró b b -n a -  
g y o b b  o k ta tá s s z e r v e z é s i  v á l to 
zá s t  is. íg y  p é ld á u l a  k é sz ü lő 
ben lé v ő  ta n u lm á n y i és v iz sg a -  
s za b á ly za tn a lc  m e g fe le lő e n  e l 
ső  é v b e n  le h e tő sé g e  n y í l i k  a 
d iá k n a k  a rra , h o g y

íg y  a z  is  fo ly ta th a tja  a  k ö v e t 
k e z ő  fé lé v b e n  ta n u lm á n y a it, 
a k in e k  e g y  v a g y  k é t tárg y b ó l 
k i n e m  ja v íto t t  e lé g te le n je  
v a n . A k ö te le z ő  tá rg y a k a t ez  
e s e tb e n  ú jr a  fe l  k e ll  v en n ie , a 
v á la sz th a tó  tá r g y a k n á l p ed ig  
v a g y  u g y a n a z t  ism é tli m eg, 
v a g y  a h e ly e t t  eg y  m á sik  tá r 
g y a t  v e s z  l e l .  B izo n y o s tú rgya-

egyes tárgyakat „görgessen”,

h a t a sz oros tan tá rg y i eg y m á s-  
ra ép ü jés  m ia tt  n e m  le h e t  „gör
g e tn i ’ ( i ly e n  az  e lső  fé lé v b e n  
a z  a n a líz is , a  m á so d ik  fé lé v b e n  
a m ik roök on óm ia). A n em  te l
je s íte tt  tá rg y  e lé g te le n  o sz tá ly 
za ta  a  f é lé v i  á t la g b a  b eszám ít. 
T o v á b b ra  is  ér v é n y e s , h ogy  
a u to m a tik u sa n

kizárja magát az egyetemi tanulmányokból
S»

az á hallgató, aki az első két idejét és azt a korlátot, hágj’ 
ev során összesen 10-nél több egy tárgyból legfeljebb három/n.1 o tr fn l zni + -11. - . •  • , . , > , , . . , _e lé g te le n  o sz tá ly z a to t  gyú jt  
össze. Id é n tő l  s z ig o r ú a n  b e ta r t
j á k  a  v iz s g a id ő s z a k o k  h a tá r -

vizsgát tehet a  diák-, Emelked
tek a korábbi eljárások díjai, 
például egy

ismételt vizsga dija 500 Ft, a tárgyismétlcsi dij mostantól 
2000 forintba kerül.

az alábbi táblázatA 3 - i-2 -e s  r en d sz er  h arfn ad ik  d iá k o k a t  
é v é n e k  a  v é g é n  ra n g so r o ljá k  a sz er in t:

Az évfolyam rangsor-meghatározása:

Tanulmányi pontszám — kumulált átlag X  120 m ás. 600 pont
Záróvizsga 1. eredménye max. 100 porit
Záróvizsga II. eredménye max. 100 pont
Nyelvvizsga eredménye max. 50 pont
Tantárgyi pályázatok, tanulmányi versenyek,

TDK
más. ' 50 palit

S p e c iá lis  ta n io r v  s z e r in ti -j^épzés  m a x . 100 pórit
X  1 > max. 10Ü81 perit

folyam diákjainak körülbelül 
20 százaléka számára az egye
tem magasabb szintű, elmé
lyültebb elméleti alapozással, 
esetenként több óraszámban 
tartott közgazdaságtani és ma
tematikai, módszertani alapo
kat nyújt. Kerékgyártó 
Györgyné nem ta rtja  szeren
csésnek, ha elitképzésnek ne
vezzük ezt a formát, hiszen 
egyrészt a közgazdasági, felső- 
oktatáson belül presztízse

Egy speciális számítási eljárás
sal (korrigált átlag) igyekeznek 
kiszűrni azt az előnyt, amit 
azok a diákok élveznek, akik 
olyan választható tárgyakat 
ve ttek  fel, amelyekben mások
nál könnyebben lehetett jó je
gyekhez jutni.

Az oktatási igazgató „bemu
tatta" az első évfolyamon a 
differenciált oktatás jegyében 
induló speciális tantervű kép
zést is. Ennek keretében az év-

^ t ^ i p í o m c i o S z í d s

Kerékgyártó Györgyné új beosztásban

T/á ló jában  gyorsan eltelt ez a pár év, Kém is telt, inkább 
elszállt. így, utólag. Annak idején volt akinek a barátai 

javasolták, hogy idejöjjön, mert jó a légköré, másoknak ta
pasztalt és bölcs ismerősei mondták, hogy ennek jövője van.

Valamelyikünkkel valószínűleg 'egyetérthéttek azok. akik  
közel háromszázan a közgazdasági karról június 15-en át
vehették a diplomájukat. Aznap az aula velük és a büszke, 
boldog szülőkkel, ismerősökkel telt meg. Fényképezőgépek 
kattogtak, villantak a vakuk, dolgoztak a videokamerák. Gyö
nyörű virágcsokrok várták az ünnepeiteket. Az alkalomra ké
szített öltönyök, elegáns ruhák feszültek rajtuk. Ez az ö nap
juk volt.

A  Himnusz és Mészáros Tamás, a gazdálkodási kar dékán
jának megnyitója után, Tóth Tamás a külgazdasági tanszék 
vezetője köszöntötte az egybegyűlteket és mondott búcsú
beszédet. A gazdasági életből átvett hasonlatokkal adott útra- 
valóul néhány jó tanácsot.

A z ünnepélyes fogadalomtételt a legkellemesebb pillanat 
követte, a diploma átvétele. Némelyék látható izgatottsággal, 
mások zavartságukat leplezendő lezserséggel vették át az el
múlt évek eredményességet igazoló okmányt. Ezzel hivatalo
san is véget- ért számukra az egyetemi élet, s amikor e sorok 
megjelennek, a friss diplomásoknak már egy újabb környe
zetben, újabb kihívásokkal szemben kell bizonyítani.

alapján a Közgáz egésze 
elitképzésnek számít; más
részt a felsőbb évfolyamo
kon a szakosodással, a szak- 
kollégiumi részvétellel és más 
utakon további lehetőségek 
nyílnak meg a  diákok számá
ra.

Az idén az emelt szintű kép
zésre jelentkezők közül azokat 
vették fel egyből, akik 115 
pont felett teljesítettek, és ma
tek írásbelijük, illetve szóbeli
jük összpontszáma elérte a 26- 
ot. A nagy túljelentkezés m iatt 
ez a  társaság további hallga

tókkal bővül, akiket egy logi
kai teszt kitöltése alapján vá
lasztanak ki. Meg kell említe
ni, hogy a tanév első két heté
ben, illetve az egyes félévek 
végén lehetőség van az ilyen 
képzésben részt vevőknek arra, 
hogy átlépjenek a „normál” 
szintű oktatásba. Az első és 
második félév végén arra  is 
lesz lehetőség, hogy kiemelke
dő teljesítmény alapján bizo
nyos különbözeti vizsgával va
laki átkerüljön a speciális tan
tervű képzésre.

—s
Mészáros Tamás dékán meleg kézszorítással nyújtja át a friss 

diplomát

Minden eddiginél nehezebb gazdasági helyzet
•Az előttünk álló félév né

hány gondjáról Veress József 
rektorhelyetces adott tájékoz
tatót:

— Az egyetem képzési , re
formja. legújabb lépcsőjének 
bevezetése, az első évfolyam új 
tanrendjének kialakítása mel
lett két különösen súlyos prob
lémával kell szembenéznünk.

Az egyik, hogy el kell visel
nünk a költségvetési szféra is
m ert pénzügyi helyzetéből 
ránk háruló terheket. Ennek 
következtében olyan feszített 
gazdálkodásra kényszerül eb
ben a félévben az egyetem, 
amire az elmúlt 5-10 évben 
nem volt példa. Ennek részle
teiről a gazdasági igazgatóság 
tájékoztatja az egyetem közvé
leményét, a Közgazdász hasáb

jain is. Ugyanakkor úgy gon
dolom. sürgősen keresnünk 
kell a Közgáz számára néhány 
jelentős (több tízmilliós nagy
ságrendű támogatást nyújtó) 
főszponzort, szponzorokat, 
akikkel hosszabb távra szóló 
együttműködési szerződést 
köthetünk.

A másik problémánk, hogy 
ebben a tanévben radikálisan 
át kell szervezni az oktatási 
adminisztrációt. A számítógé
pes lehetőségeket kihasználó, 
gyors, humánus ügyintézést 
leéli kialakítanunk. Ebben a 
kérdésben egyetért az egyetem 
oktatási igazgatósága, a szü- 
kebb vezetés és a hallgatói 
képviselet is. Mindhárom fél 
tisztában van azzal, hogy en
nek az átm enetnek személyi,

Megkezdődik a vállalati pénzügyek oktatása
R é g i k ö zö s h a llg a tó i é s  ok -

Mészáros Tamás gazdálkodási kari dékán

tatói igény teljesül azzal, hogy 
ebben a félévben megindul a 
vállalati pénzügyek tárgy ok
tatása a gazdálkodási karon. A 
kar és a pénzügy tanszék meg
egyezése alapján a kar egyes 
oktatóinak fokozatos bekap
csolódásával fogják tanítani 
ezt a diszciplínát. A tankönyv 
az egyik standard nyugati 
szakkönyv  lesz, amelyet a 
Bankárképző Központ fordít- 
tatolt le. A kar 650 példányt 
megvásárolt, ezeket azok a 
diákok kölcsönözhetik, akik 
nem  tudják kifizetni a példá
nyonkénti 1400 forintos árat.

Ez azonban csak az egyik 
fontos újdonság a kar életé
ben. A továbbiakról Mészáros 
Tamás dékánt kérdeztük:

— Hadd egészítsem ki a vál
lalati pénzügyekkel kapcsola
tos beszámolót azzal, hogy a 
most bevezetett tárggyal csak 
az alapokat terem tettük meg. 
A kar perspektivikus tanterve 
ennél többet ír  elő. aminek 
feltételeit fokozatosan biztosít
juk. Az érin tett tanszékkel, 
oktatókkal való együttműkö
désben tot'ábbra is napiren
den tartjuk, hogy e diszciplí
na oktatása, kutatása önálló 
szervezeti keretet (kutatócso
portot, tanszéket) kapjon a 
karon.

— Úgy tudom, a nyári ve
zetői értekezleten félreértették 
azt a szándékotokat, hogy ka
ri könyvtárat rendezzetek be 
u tanári klubban.

— Valóban félreértésről volt 
szó,- ezért a  vitára nem is ér

demes visszatérni. Az értekez
let végül teljes közmegegye
zéssel elfogadta a tervünket, 
hiszen az egyáltalán nem kor
látozza a klub működését, 
mindenkinek módja lesz to
vábbra is rendezvényeket tar
tani ott. A kar csupán a felső 
szinten helyez el bizonyos 
könyveket, ideiglenesen őrzen- 
dő diplomamunkákat, illetve 
olyan folyóiratok példányait, 
amelyeket így több tanszék kö
zösen rendelhet meg. Távolab
bi tervünk. hogy innen közvet
len számítógépes összekötte
tést terem tsünk a könyvtár 
keresőszolgálatával

— A karon tavaly történtek 
státus- és erőforrás-átcsopor
tosítások. Folytatjátok ezt?

— Ezen a téren sikerült el
érnünk egy induló állapotot. A 
legégetőbb gondokat próbáltuk 
orvosolni azzal, hogy a m arke
ting és a vezetési és szervezé
si tanszéknek adtunk át státu
sokat és szobákat. A kar stra
tégiai tervének megfelelően 
mostaritól rugalmasan, folya
matosan kell összehangolód
niuk a hallgatók igényeinek és 
az egyetem követelményeinek, 
lehetőségeinek. Mind a bérfel
használás, mind a technikai 
erőforrások elosztása terén a

kari, tanszéki önállóság hívei 
vagyunk, és szeretnénk köz
vetlenebbül részt venni annak 
eldöntésében is, hogy az egye
tem  rendelkezésére álló külföl
di tanulmányutakon kik ve
hetnek részt a karról.

Szervezeti változtatás lesz a 
karon, hogy — ha a kari ta
nács jóváhagyja — Branyicki 
Imrének, a szervezés tanszék 
oktatójának belépésével újra 
két dékánhelyettesünk lesz.

— A z új, emelt szintű kép
zés bevezetésével, a nagy vá
laszthatósággal növekszik a 
diákok és az oktatók közti ver
seny. Nem érinti ez hátrányo
san az 1600 nappali tagozatos 
diákot tanító gazdálkodási kart 
abban az értelemben, hogy ez 
egyfajta tömegoktatásnak m i
nősül a kisebb létszámú ka
rokkal, kurzusokkal szemben? 
. — Ettől a veszélytől nem 

tartok. Megalapozatlannak és 
károsnak tartanám , ha az ok
tatók, tárgyak és diákok kö
zött valamiféle előre, a „be
iratkozáskor” eldőlő rangsort 
állítanánk fel. Erkölcsi tartá
sunkon múlik, hogy ne fordul
hasson elő például olyasmi, 
hogy egyes otatók négyszem
közt rossz véleményt monda
nak a diákoknak más tanszé
ken dolgozó kollégájukról, s 
ezzel a negatív reklámmal be
folyásolják a hallgatók tárgy
választásait. Döntsön a tarta
lom, az, hogy ki m it nyújt az 
órán.

k  —

Veress József

illetve a hatásköröket érintő 
következményei is lesznek.

— Nyár elején bizalmi sza
vazást kértél a személyedről az 
egyetemi tanácstól. Végül is 
két szavazás volt. .mert az el
ső során többen nem tudták, 
hogyan kell kezelni a szava
zatszámláló gépet. A Icisse za
varos események, illetve az 
egyetemi tanács után gyorsan 
eltűntél a teremből és napokig 
tisztázatlan ■ volt, hogy válla
lod-e továbbra is a rektorhe
lyettesi megbízatást. Miért 
mondtál végül igent?

— Magam is úgy érzem, ma
gyarázatra szorul az eset, hi
szen miután a bizalmi szava
zás végeztével lemondtam, né
hány nap múlva mégis elvál
laltam ezt a feladatot. Ügy 
éreztem, felelőtlenség lenne a

A „Mikroökonómia modern 
felfogása, az institucionalista 
iskola lerújabb eredményei 
— Public Choise and Property 
Rights” című tárgy indul 1992 
szeptemberétől. A kurzust az 
amerikai YALE egyetem okta
tója fogja vezetni. A tárgy 
szervezési-szakmai felügye
letét a Közép-Európa Egyetem 
látja el. A félév sikeres telje
sítését a „szabad alternatív” 
tárgycsoportban lehet elszá
molni; az oktatás heti egy al
kalommal (2 szemináriumi 
ólában) zajlik majd. A terve-

rektorhclycttes
részemről, ha a legnagyobb ne
hézségek közepette egyfajta 
részleges „hatalmi vákuumot” 
teremtenék a felállásommal. 
Szeretném továbbra is támo
gatni a rektort célkitűzései 
megvalósításában. Részben 
számos kollégám unszolására 
és végül a hallgatói képvise
lők egyértelmű támogatásának 
hatására mondtam igent. 
Ugyanakkor úgy érzem, hogy 
egy év a latt kellő gyakorlatot 
szereztem ebben a munkában 
ahhoz, hogy jobb időbeosztás
sal lássam el kötelezettségei
met a jövőben. Ennek megfe
lelően e tanévtől a délutáni 
órákban állok rendelkezésére 
mindazoknak, akik rektorhe
lyettesként keresnek.

zett létszám 20-25 fő. Hangsú
lyozottan ajánljuk a kurzus 
felvételét a közgazdasági-el
méleti szakirány hallgatóinak, 
de ettől függetlenül minden 
szakról és évfolyamról várjuk 
a jelentkezőket.

Az oktatás angol irodalom
ból. angol nyelven folyik.

Jelentkezni a főépület 210 és 
214-es szobában lehet szeptem
ber 15-ig az. elméleti közgaz
daságtan tanszéken.

Mikroükonóuiia tanszék

YALE-kurzus



Talán Krúdy novellát vagy regényt
szeretett volna

Papp Zsoltról Gombár Csabával

Fotó: Komó
Szerencsétlen, tragikus körülmények között, három hó

nappal ezelőtt halt meg Papp Zsolt, a magyar szellemi élet 
nagyon sokak által olvasott, kedvelt alakja, a filozófia tanszék 
vezetője. Életműve a magyar társadalomtudomány része. Cik
künkben szellemi örökségéről pályatársát, Gombár Csabát 
kérdeztük, akivel 1963-tól kedzve két évtizeden át dolgoztak 
együtt a Társadalomtudományi Intézetben.

— Papp Zsolt szövegeiben alig találni olyan részt, ahol ő 
beszél, ahol a saját koncepcióját mondja el. Ezzel szemben 
másolcat interpretál vagy jelenségeket ír le. A z utóbbi tíz év
ben esszéket írt, amelyek igazából életképek, elméleti mon
danivalójuk csak nagyon közvetetten ragadható meg, mondjuk 
abban, hogy a szerző azt az inspirációt vizsgálja, amit az 
egyes kultúrák kézzelfogható „létesítményei”: tájai, építészete, 
zenéje, illetve tagjainak mindennapi életmódjai adnak a kul
túra szellemisége számára. Miért „rejtőzött el” az interpretá
ciók és életképek mögé?

— Egyetértek azzal, hogy tanulmányaiban jórészt másokat 
interpretál, és hogy fontos, kedvelt műfaja az esszé, bár ehhez 
rögtön hozzá kell tenni, hogy az interpretációk kiemelései, el
hallgatásai, hangsúlyai nagyon pontosan követik a szerző 
szándékait, határozott mondanivalót hordoznak. Azonban az
zal vitatkoznék, hogy e form ák választásával rejtőzködött 
Volna. Másról lehetett itt szó.

Zsolt kétségek közt gyötrődő, önmagában is kételkedő, 
rengeteg gátlással küzdő ember volt. Ugyanakkor pal'-afutása 
során elképesztő ismeretanyagot halmozott föl. Ennek a hatal
mas tudásnak a vívódások, a folytonos kérdések és kétségek 
közepette történő feldolgozása azt jelentette, hogy időnként 
szinte lávaként tört fel belőle az a rengeteg asszociációs lehe
tőség az ismeretelemek között, am ire ennek a szellemi gazdag
ságnak a birtokában képes volt. Ez éppúgy előfordult magán- 
beszélgetéseken, mint ahogy megjelent tanulmányokban, nap
lójegyzetekben vagy az esszékben.

Műfajválasztásának egy másik m agyarázata lehet az elmé
leti rendszerekkel szembeni kétkedése. A hetvenes évek elejé
től számos nagy filozófiai, szociológiai elmélettel ismerkedett 
meg. Megértve azok hiányosságait, elkerülhetetlen egyoldalú
ságait, illetve tudva sorsukat, hogy „fogyasztóik” a saját kor
látolt céljaik szerint ragadnak ki és használnak fel elemeket 
az elméletekből, nem látta értelm ét az elméletalkotásnak.

Az önmagával szembeni igényesség egyik fontos megnyil
vánulása volt, hogy nem elégedett meg egy-egy gondolat rész
leges feldolgozásával, hogy meg akarta érteni és mutatni ezek 
építészeti, zenei hatását, a mindennapi életben érvényesülő 
következményeit is. A gondolatok ilyen feldolgozásának vi
szont nem lehet a végére jutni, az így szerteágazó szálakat nem 
lehet rendszerbe zárni.

Azt hiszem egy idő után egyszerűen bele is unt az 
absztrakt, analitikus gondolkodásmódba. Ügy gondolta, az

Barátaim!
G o m b ár C saba  beszéd e  P a p p  Z so lt te m e tésén  jú n iu s  9-én

G zeretnék udvariatlan és tapintatlan lenni. Szeret-
^  ném vádolni Papp Zsoltot, aki mindig udvariasan 

és tapintatosan viselkedett — élete utolsó pillanatáig. 
Szeretném gorombán szemére vetni, hogy annyira vi
gyázott mások háborítatlanságára, hangulatunk zavar
talanságára. — De jaj nekünk — elkéstem —, a halállal 
szemben nincs miért perlekednünk.

Baráti körben gyakori jelenet volt, szokott fordula
taival már a meghittséget Idézte, hogy Zsolt egyszer csak 
feláll, s hirtelenjében otthagyja a társaságot. Nemegy
szer csinálta. Mondott néhány udvarias, mentegetődző 
mondatot, s fakópnél hagyott bennünket. Némelyikünk, 
kis kerek történetként, ezt a jelenetet már nagyon jól 
tudta előadni. Zsolt ilyenkor csak bólogatva mosolygott. 
Az ok megnevezésével nem kívánt bennünket terhelni. 
Mértéke szerint legmesszebbre akkor ment, amikor egy
szer — akkor is önvádlóan — holmi hipochondriat em 
legetett. Pedig mindent tudott. Sajnos, önmagáról is. S 
most elkövette a legdurvább tapintatlanságot. Véglege
sen itt hagyott bennünket.

Szeretném, ha szemetekben nem lenne könny. Mert 
gondoljunk arra, hogy Papp Zsolt teljes életet élt. Tu
dom, hogy nem érezte jól magát ebben a világban — de 
épeszű ember érezheti-e? Am fia van. fákat ültetett és 
könyveket írt. Gazdagabbak lettünk általa. Politikával 
átita to tt életünkben, amely egyre inkább csak a felüle-

irodalom, a művészet teljesebb kifejezésmódot nyújt: Egy bolt
ív szellemileg látszólag megfoghatatlan jelenség. Az ő hatal
mas tudásával szemlélve azonban „életre kel”, szellemiséggel 
telítődik; ugyanakkor segítségével ez a tudásanyag is jobban 
megélhetőnek, visszaadhatónak bizonyult.

— Nem győztél meg teljesen arról, hogy nem  kellett vol
na elméletet alkotnia. Ahogy a kőműves házat épít, függetle
nül attól, hogy k ik  laknak majd abban, hogyan bánnak a fa- 
lakluil, keze munkájával; úgy a kutatónak, ha akkora az intel
lektusa, m int Papp Zsolté, elméletet kell alkotnia. Ez tekin t
hető szakmai követelm énynek vele szemben, de — mivel ez 
érdeklődési körének nagy szelete volt — ennek örömet is kel
lett volna szereznie neki. Annak ellenére, hogy a szellemi 
második vonal ideológusai esetleg a szerző eredeti szándéka 
ellenére, a mű eredeti színvonalának csorbításával is felhasz
nálhatják az elméletét.

— Van a racionalitásnak egy olyan szintje-form ája, amely 
előreszaladva fölméri a megalkotásra váró elmélet sorsát, és 
előre látva, hogy a használat során hogyan öregszik el, por
lad szét a gondolati rendszer, értelm etlennek ta rtja  a meg
alkotását. De talán fogalmazhatunk úgy is, hogy m ár a hetve
nes évek elejétől a posztmodern „szabályai” szerint gondolko
dott, megelőzve az irányzat megszületését. Az elméletek, mint 
széttört cserepek hevertek előtte, így a velük szembeni kéte
lyei határozták meg útkeresését.

Szellemi fejlődésére nagy befolyást gyakorolt a baloldal 
1968-as nyugat-európai reneszánsza. Végül is ez az esemény
sor is elfordította az elméleíalkotástól. Az akkori mozgalmak 
szellemi képviselői és szimpatizánsai, így Zsolt is, az elméleti 
rendszerek problémamegoldó képességében bíztak. Az esemé
nyek lezárulásával ez a bizakodás szertefoszlott, elpárolgott. 
Zsolt sokszor visszatért ’68 élményére, de egyre inkább akkori 
érzéseiben, hangulataiban élte át újra, tá rta  olvasói elé m ind
azt, am it szám ára az a néhány hónap jelentett. Értelmetlennek 
látta, hogy teóriákat gyártson róla, amelyek legfeljebb utólagos 
magyarázatok, s így csak hosszas, öncélú viták tárgyai lehet
tek  volna.

Föltehetnénk azt a kérdést is, hogy m iért nem készítette 
el nagydoktori disszertációját? Már 13 évvel ezelőtt megtehette 
volna. A válasz ezzel kapcsolatban is ugyanaz: mert semmi 
hasznát nem látta egy ilyen szöveg megírásának. Kandidátusi 
disszertációját is csak nagy rábeszélés hatására adta be.

Azt hiszem, Krúdy novellákat vagy Márai regényeket sze
rete tt volna írni. Ezek kifejezésmódját minden elméletnél ki- 
finom ultabbnak tartotta.

— A halála után Ágh A ttila azt nyilatkozta róla a 1GS 
órában: „Amikor azonban azt mondtam, hogy ö a kilencvenes 
évekbe halt bele, én is azt értettem  ezen, hogy nem tudta el
fogadni ezt a világot, a »nem ezt akartuk« kétségbeesése volt 
benne ebben.” Szerinted is hozzájárulhatott ez a halálához?

— A korfordulós változások, amelyekben élünk, szörnyű 
megterhelést jelentenek azoknak is, akiknek sikert hoznak, 
azoknak is, akik a vesztesei ezeknek. Enne ellenére ennyire 
közvetlen hatást nem tételezek-fel a halála-és-a -korszakváltás 
között. Tudom, hogy súlyos beteg volt, és nagyon nyomasztotta 
az öregedés gondolata. Ügy vélte, 40 éves kora után az ember 
életének leszálló ágába kerül. Ezzel együtt — véleményem sze
rin t — halálának tragiküS körülményeit elképesztő tapintata, 
önsorsrontó tartózkodása okozta. Az érettségi találkozón, ahol 
betegségének végzetes rohama érte, szólhatott volna, hogy 
rosszul van, hiszen több orvos is volt a társaságban. Nem tette, 
m ert képtelen volt elfogadni a helyzetet, hogy egyéni bajával 
elrontja 15 ember jó hangulatát, m ert elviselhetetlen volt szá
mára, hogy mások terhére legyen.

— A temetésén, búcsúbeszédedben azt mondtad, hogy el
keseredésnek nincs helye, Papp Zsolt könyveket írt, fát ültetett 
és fia van. Valóban bizakodhatunk abban, hogy követőkre ta
lál az a fajta szellemi színesség, ami őt jellemezte?

— Ezeket a mondatokat inkább számunkra, életben m a
radottak számára mondtam, kényszerű vigaszként. Az élete 
hirtelen halála ellenére nem torzó, hiszen teljesítményekkel 
teli. Bízom abban, hogy írásait fiatalok generációi fogják ol
vasni, és számunkra, barátai, tanítványai számára, ha csak 
bennünk hordozva is, amíg élünk felejthetetlen élményt je
lent a vele való találkozás.

Hogy milyen lesz a jövő, ha egyáltalán van jövő, azt nem 
tudom megjósolni. Az olyanfajta szellemi tehetség, ami őt 
jellemezte, sose szűnik meg, de azt sem lehet előre látni, hogy 
gondolatai, m int egy búvó patak hol, mikor, hogyan tűnnek fel, 
hogyan hatnak majd azokra, akik olvassák őket. Annak elle
nére hiszek az ő „halhatatlanságában”, hogy elfogadom: tevé
kenységünk, eredményeink többsége elporlad, semmivé válik.

Komócsin Sándor

teken siklik, egy teljesebb élet lehetőségét kereste, pró
bálta és példázta számunkra. Arra figyelmeztetett, hogy 
m agunkat rövidítve ne hódoljunk, bóduljunk bele a 
mindennapi politikába — az ő szavaival: a politika futó
homokjában végzett mélyfúrások kétes eredményeibe. 
Vannak fontosabb dolgok is ennél! A kunsági csator
nák, melynek tá ján  apja valaha a jogi népszokásokat 
vizsgálta, s még régebben nagyapja a szegény föld
munkásoknak szervezett pártot; — nos, a kunsági csa
tornák víztükrében — magyarázta — korfordulók para- 
doxona tükröződik vissza. Bocsánatkérő gesztussal utalt 
a teuton filozófiák által reflektált örvényekre a pangó 
vizek láttán. Meghökkenve követtük cikázó gondolatait, 
magunkon is csodálkozva, hogy értjük, amit mond. 
Mintha mi lettünk volna okosak, s ő csak elismeréssel 
adózott fejlett értelmünknek. Ügy tanított minket, mi
ként az néhány görög bölcs eszménye volt.

Történeteit kidolgozta, rajtunk kipróbálta, egy részü
ket tömören leírta. Be lettünk így avatva. Általa a töb
bet, a teljesebb életet láthattuk. Utazások, ízek, árnya
latok, illatok, a több és az egész utáni értelmes sóvár
gás a filozófiai életvilágtól mindegyre az élet világának 
nagyobb egésze felé vonta. Mert mintha lenne értelme a 
nagyobb egésznek. Aztán legyintett, szabadkozott.

Iróniára ritkán hagyatkozott. Most mégis azt képze
lem. hogy Krúdyn. Márain iskolázott szemmel és ízlés
sel miként gúnyolna szelíden néhány boltozató'- kör
mondatban, hogy funerátori pózba kényszeríttettem. Az
tán bocsánatot kérne, hogy őmiatta történik mindez.

Toleranciáról szajkózó világunkban ism erhettünk egy 
embert, aki végtelenül türelmes volt szörnyű fogyatékos
ságainkkal szemben.

Isten veled, Zsolt!
Jó hajózást az égi vizeken!

120 millió fe
A Budapesti Egyetemi Szö

vetség (BESZ); melynek egye
temünk is tagja, 350 millió fo 
rintot nyert el a FEFA-alapít- 
vá.ny második pályázati fordu
lóján. Ebből az összegből 110— 
120 millió közvetlenül egyete
m ünket gazdagítja.

Az egyetemi szövetség 
négy pályázatát díjazták, eb
ből kettőt a Műszaki Egyetem  
nyújtott be. Az egyik az ELTE- 
vel közösen beindítandó m ér
nök-fizikus képzés megkezdé
sét támogatja, a másik a BME 
gazdasági igazgatóságának ön
álló pályázata. Utóbbiból né
hány millió forintot olyan ta 
nulmányok készítésére fordíta
nak, amelyek a BESZ többi in 
tézményének gazdálkodását is 
segíthetik.

Am i egyetemünket illeti, 
100 millió forintot nyert el a 
Hámori Balázs posztgraduális 
kari dékán koordinálta prog
ram. Az összeg 20 százaléka a 
műszaki egyetemre jut. a töb
biből a közgazdasági és társa
dalomtudományi Ph. D-képzés 
megkezdését, az általános és 
szakirányú, graduális és poszt
graduális szintű managerkép- 
zés megalapozását, illetve a 
BESZ többi intézményével kö
zös szakok és tantárgyblokkok 
kifejlesztését finanszírozzák. 
Sikeres volt az együttműködő 
intézm ények könyvtárainak 
közös pályázata, annak ellené
re, hogy az érdekelte^ között 
komoly érdekegyeztetési prob
lémák merültek fel. Ennek a 
projektnek a keletében befeje
ződhet egyetemünk könyvtárá
nak folyamatban lévő fejlesz-

Papp József, a FEFA egyetemi 
koordinátora

tése. Tám ogatást kapott a Ee- 
renczi Tibor (agrár tanszék) 
vezetésével indítandó Európa 
tanulmányok program, illetve 
a creditrendszer összehangolt 
fejlesztésének kezdeményezé
se is.

Az európai felsőoktatáshoz 
való felzárkózást segítő FEFA- 
alapítvány harmadik pályázati 
fordulója előtt érdemes meg
említeni az eddigi két fordu
ló néhány tanulságát: Azok a 
pályázatok voltak eredménye
sek, am elyek az egyetemek 
közti szövetség megteremtésé
nek igényét hangsúlyozták. A 
siker záloga volt, hogy a 
projekteken belül jól működ
jenek együtt az érdekeltek, jól 
megfogalmazott, egymással jól 
egyeztetett kezdeményezések
kel álljanak elő. k.

Kutatási asszisztenseket keres 
a gazdaságföldrajz tanszék

„A globális környezeti problém ákkal kapcsolatos 
társadalm i tanulási folyamatok” 

című kutatáshoz

A kutatás egy nagyszabású nemzetközi program kom
ponensének első fázisát öleli fel. A program átfogó célja 
a globális környezeti kockázatok kezelésével kapcsolatos 
társadalmi tanulási folyamatok vizsgálata és megértése, 
nevezetesen:

a részt vevő országok társadalm i tanulási képességé
nek jellemzése és a tanulási képesség fejlődésének nyo
mon követése az utolsó három évtizeden át könyvtári 
és archívumi anyagok feldolgozásával.

Elsősorban olyan hallgatókra számítunk, akik érdek
lődnek a globális problémák, valam int ezek szociológiai 
és_ politikaelemzési aspektusai iránt. A kiválasztásnál 
előnyt jelent némi használható angol nyelvtudás és a 
számítógépektől való idegenkedés hiánya. A jelenleg 
rendelkezésre álló kutatási alapok 5 fő foglalkoztatását 
teszik lehetővé az 1992—93-as tanévben, félévenként 11 
héten keresztül, hetenként 10 órában, óránkénti 200-250 
forintos díjazással.
^Tájékoztató előadás: 1992. szeptember 14-én 16 órakor 

főépület 118/2 teremben.

Kerekaszfalvita
A közgazdász-tanár képzésről 

a nyelvtudás értékéről
Az  ̂ egyetem Idegennyelvi 

Oktató- és Kutatóközpontja 
(eddigi nevén a Nyelvi Intézet) 
tudományos ülésszakot rende
zett június elején Régi és új 
kihívások a gazdasági szak
emberek nyelvi képzésében 
címmel. A háromnapos tanács
kozás során előadások hang
zottak el többek között alkal
mazott nyelvészet és nyelvi 
képzés viszonyáról, a szak
nyelvoktatásról, a nyelvvizsgá
ról. Az angol, a francia, a né
met és az orosz nyelv oktatá
sának sajátosságait külön 
szekciókban elemezték, s vé
gezetül kerekasztalvita kere
tében foglalkoztak a köz
gazdász-tanár képzéssel és a 
nyelvtudás értékével.

A tanácskozás ajánlásokat 
fogalmazott meg, ezekből idé
zünk rövidítve:

Az egyetemi jegyzetek, így 
a nyelvi jegyzetek kiadása az 
alacsony péidányszám és a 
nyomdai költségek emelkedése 
miatt lehetetlen. Ezért szük
séges az ország valamennyi 
közgazdasági felsőoktatási in
tézménye számára az erőfor
rások összevonásával egységes 
tankönyvek megírása és ki
adása. A program a FEFA- 
pályázaUal finanszírozható, a 
koordinálást az egyetemünk 
vállalja, a könyveket az AULA 
kiadja. Hasonló együttműködés 
kellene az átfedések elkerü
lésére a pályázatoknál is.

A felsőoktatási törvénybe 
kerüljön be olyan passzus, ami

szerint költségvetésből kell 
biztosítani, hogy a magyar 
fesőoktatási intézmények hall
gatói két nyelvből szerezhesse
nek legalább középfokú nyelv
tudást.

Az egyetem szaktanszékei és 
a nyelvi tanszékek képviselői 
szorosabb együttműködést ja
vasolnak m unkatársaik között 
a szakmai továbbképzés össze
hangolása, valam int a hall
gatók számára m eghirdetendő 
idegen nyelvű szakmai előadá
sok biztosítása érdekében. Ez 
utóbbiakból a hallgatók idegen 
nyelven vizsgáznának s ez be
épül a szaknyelvi vizsgák 
rendszerébe.

Az egyetem kulturális alap
pal segítse, hogy a hallgatók 
érdeklődésének megfelelően a 
nyelvi tanszékek kulturális n a
pokat rendezhessenek.

Az idegen nyelvek oktatási 
módszereit és a hallgatók ta 
nulását bemutató tanulm ány- 
kötetet, Kovács Ilma m unkáját 
széles körben tegyék hozzáfér
hetővé. (A kötetből lapunk kö
vetkező számában közlünk 
szemelvényeket). Az egyetem 
és a Művelődési M inisztérium 
támogassa a közgazdász-tanár 
képzést és az orosz szakos ta
nárok átképzését. A tudom á
nyos együttműködés keretében 
a következő két évben Bam- 
bergben és egyetemünkön kö
zős germanisztikaí-romanísz- 
tikai tudományos tanácskozá
sokat rendeznek.

m .



M ié rt bukott meg a szocializmus?
ázelényi Iván egyetemünk díszdoktora

A
(Folytatás az 1. oldalról)

doktoravatást nagy érdeklődés kísérte a III. előadó- 

Szelényi Iván 1933-ban született Budanesten Felsőfokú
S p to S tWia960etffl*M“ Ünkw- végezte' "1!J60-ban kapott 
ban ma d 1 9 i°s 1 - ö ‘S 3 ^ ozPonti Statisztikai Hivatal- 
mia’ Sí™- l9_,g a Magyar Tudományos Akadé-
mia Szociológiái Kutató Intézetében dolgozott E°yil;e
évek ?eZlsőíeléhokÍk 001110 szerepet játszottak as 1980-as 
Merte magyar szociológia újjászületésében.
m l«1 sn tír?  v g'3 e nevezest használni, amikor azt 
tne0 sokan burzsoa áltudománynak mondták és mert

i htvatkoznZi°CloIógus0^  m unkáinak a követendő példáira

lcefdte^Az a városszociológia területén■dte. Az uj lakótelepekről — Konrád Györggyel együtt
tervezés ™-„nkájaban kimutatta, hogy az akkori város- 
tnV ífw , buf k;ef gei korántsem kínálnak ideális lakas- 
koiulmenyeket és városi környezetet, és hogy a deklara-
■hi? 't"SZ" I}nit -a íarsadalmi különbségek csökkentését cé- 
lul tuzo lakáselosztasi rendszer diszfunkcionálisan mű-

-KOCtlK.

Az  ̂1970-es évek első felében ismét Konrád Györggyel 
együtt arra vállalkozott, hogy a társadalmi szerkezet 
egyik kieme.t kérdésének, áz értelmiség helyzetének 
elemzese alapján feltárja a hivatalos ideológia és a tár
sadalmi^ valóság közötti ellentmondást. A könyv kézirata 
— Az értelmiség útja az osztályhatalomhoz — volt az 
urugy ahhoz, hogy a politikai rendőrség letartóztassa 
majd a vizsgálati fogságban, az ország elhagyására szó- irtsa id .

197j-ben kivándorolt. Rövid ideig Nagy-Britanniában, 
majd Ausztráliában tanított, végül az Egyesült Álla
mokba ment. Jelenleg a kaliforniai egyetem tanszék
vezető professzora Los Angelesben. Hat könyve jelent 
meg (részben társszerzőkkel írta őket), több folyóirat

szerkesztőbizottságának tagja, vezető Szerepet’ tölt be a 
Nemzetközi Szociológiai Társaságban és több más szak
mai szervezetben.

1982-től — amikor erre lehetősége nyílt — rendszere
sen hazajárt Magyarországra. Tudományos munkássága 
elismeréseként 1990-ben akadémiai doktori fokozatot 
kapott, 1991-ben pedig a Magyar Tudományos Akadémia 
levelező tagjává választotta.

Egyetemünkhöz régi kapcsolat fűzi Az 1960-as évek 
végétől 1975-ig rendszeresen oktatott itt. Részt vett a 
jelenlegi szociológia tanszék elődjének, a gazdaság
szociológiai kutatócsoportnak a megalapításában, a szo
ciológiaoktatás megteremtésében. A hazai szociológusok 
mai középgenerációjának legtöbb tagja, közöttük egye
temünk szociológia tanszékének munkatársai valami

lyen formában tanítványai voltak. 1932 óta itthoni ta r
tózkodásai során rendszeresen tartott és tart előadáso
kat, szemináriumokat, szakkollégiumi kurzusokat, ko
moly szerepet vállalt a tudományos továbbképzés rend
szerének kialakításában.

ttze lény i Iván székfoglaló előadását J. Schum-
^  peter Kapitalizmus, szocializmus és demokrácia 

című könyvének kérdésfelvetéseivel indította: Van-e a 
kapitalizmusnak esélye a túlélésre — kérdezte 50 évvel 
ezelőtt az osztrák szerző? Válasza az, hogy nem hiszi. 
Működőképes lehet-e a szocializmus — így a másik kér
dés? A válasz: persze. Első ránézésre úgy tűnik, hogy 
Schumpeter jó kérdésekre rossz válaszokat adott — 
mondta az előadó —, ám ha alaposabban megvizsgál
juk, mit értett kapitalizmuson, illetve szocializmuson, 
már nem ilyen egyértelmű a kép.

Olyan kapitalizmussal számolt, amely elpusztítja a 
szociális védőhálót, a nagy társadalmi polarizációt meg
akadályozó középosztályt, és lehetetlenné teszi, hogy a 
kisvállalkozók naggyá legyenek. Ez a 20-as évek kapitaliz
musa, azóta tudjuk, hogy ennek éppen az ellenkezője 
történt.

Schumpeter szerint a működőképes szocializmus az, 
amely megfér a szabadpiaci versennyel, megtűri a fo
gyasztói magatartást. Ma már tudjuk, hogy magántulaj
don nélkül aligha képzelhető el a piaci verseny.

Szelényi előadásának kérdése: Miért bukott meg a 
szocializmus? Schumpeter kérdéseire rímel. A díszdok
tor szerint ezzel a problémával foglalkoznunk kell, már 
csak azért is, mert a kutatók a jövővel kapcsolatos előre
jelzései meglehetősen pontatlannak bizonyultak. (Ki 
gondolta volna 10 évvel ezelőtt hogy a szocializmus 
megbukik?) Itt az ideje, hogy a múltra is odafigyeljünk, 
amelynek elemzésében sokkal jobbak az eredményeink 
— mondta.

Ennek a visszatekintő gondolkodásnak azonban elő
ítélet-mentesnek kell lennie. Nem tehetünk például úgy, 
mintha mindig is tudtuk volna, hogy a szocializmus mű
ködésképtelen. Például egy időben a Szovjetuniónak 
voltak, illetve Kínának vannak számottevő gazdasági 
eredményei. Továbbá nem egyszerűsíthetjük le az előadás 
címében feltett kérdésre adandó válását arra, hogy a 
rendszer gazdasági válsága idézte elő legitimációs válsá
gát s végül bukását. Ez a kétfajta válság kölcsönösen 
hatott egymásra.

Végül is tehát, miért bukott meg?
Szelényi szerint ez sok tényező egyidejű fennállására 

vezethető vissza, nem intézhető el egyszerűen azzal, 
hogy a .gazdasági működésképtelenség okozta a vesztét.

A bukás külső okai világpiaciak, illetve a szovjetunió- 
beli változások. Utóbbiakat nem kell magyarázni ma
gyar hallgatóságnak. De az előbbiek is közismertek: a 
szocialista gazdaság nem tudott megbirkózni az olajár- 
robbanással; az olcsón felvett hitelek visszafizetésével; 
a harmadik ipari forradalommal; és a mindezek nyomán 
rákényszerített fegyverkezési versennyel a nyolcvanas 
években.

A belső okok: az országonként eltérő népi ellenállás; 
az értelmiség növekvő elpártolása a rendszertől; illetve 
az uralkodó elit meghasonlása (az egyre technokratábbá, 
képzettebbé váló bürokrácia szeretett volna más mó
don uralkodni).

Az előadást megelőző és követő vastaps valószínűleg 
legalább annyira szólt az új díszdoktor szimpatikus 
egyéniségének és nimbuszának, mint az elhangzottak
nak.

— K —

h e r e s  u  M E ö & y á s
Te voltál m ár lent a klub

ban? Ha . igen, akkor biztosan 
van róla véleményed. Ha nem, 
akkor már épp ideje, hogy 
hallj valam it a Saját Egyetemi 
Klubodról 1

Az újjá alakított pinceklub 
először „Maciék” vezetésével 
kezdte el működését 1990 ele
jén. Néhány hónap elteltével 
m ár állandóan telt házzal üze
melt. Ez főleg az alacsony 
áraknak, illetve Maci és tá r
sai karizmatikus egyéniségé
nek volt köszönhető. Azt hi
szem ebben az időszakban 
mindenki jól érezte magút, aki

a klubot látogatta. Maciéknak 
azonban igen viharos és vitás 
körülmények között távozniuk 
kellett az egyetemről.

Utánuk fél évig az egyetem 
saját vállalkozásaként próbál
ta futtatni a klubot az egyik 
földszinti büfével együtt. így 
délutá a földszintről „ejtőer
nyőztek” le a délelőtti bajszos 
k ! szolgálók a délelőtti szend
vicsekkel együtt. Hálás és 
minden alkalommal elsütött 
új poénjuk volt, amikor kosa
razná után szódavizet kértünk 
a klubban, hogy „szappant és

Eu rópa-ta nu hná nyak
Iiosloványi Zsolt, a diplo

mataképző (BIGIS) igazgatója 
tájékoztatta lapunkat árról, 
hogy Európa-tanulmányok cí
men kétszemeszteres kurzus 
indul szeptembertől.

— Megtudhatnánk részlete
sebben is mi a célja a kurzus
nak?

— Ez is a BIGIS keretén 
belül folyik. A kurzussal első
sorban az a célunk, hogy mi
vel Magyarország társulási 
egyezményt kötöttt és néhány 
év múlva az EK-ban teljes jo
gú tag lesz, következésképpen 
olyan szakemberek sokaságá
ra  van szüksége az országnak, 
akik az EK legkülönbözőbb

. kérdéseiben járatosak. A kur
zussal elsősorban olyanokat 
célzunk meg, akik miniszté
riumokban, államigazgatási 
szerveknél m ár az Európai Kö
zösségekkel foglalkoznak, vi

szont nyilvánvalóan még nem 
annyira jártasak ebben a kér
désben.

Interdiszciplináris, komp
lex ismeretanyagót kívánunk 
nyújtani, amiben a történe
lem, a jog — hangsúlyozottan 
EK-jog — a politika, intéz
ményrendszer, gazdaság egy
aránt szerepet kap. Részint 
egyetemi tanárok, részint pe
dig gyakorlati EK-szakembe- 
rek tartanak foglalkozásokat, 
olyanok például, akik alapvető 
szerepet játszottak a magyar 
társulási egyezmény kidolgo
zásában és megkötésében. De 
nagyszámban szeretnénk kül
földi előadókat is hívni, töb
bek közt Brüsszelből, az EK- 
központból. Az érdeklődés 
nagy a kurzus iránt. Ter
veink szerint 20-25 emberrel 
indulunk az első évben.

he —

törülközőt is kértek hozzá?’1. 
Ekkor azonban már jóval ke
vesebben jártak le. Fél év 
után az egyetem fel is adta 
próbálkozását.

A tavalyi évben ismét „kül
sős” vállalkozó üzemeltette a 
klubot. Ez ugyan nem pontos 
statisztikai adat, de érzésem 
szerint a lejáró közgázosok 
száma tavaly tovább csök
kent.

Az év végére a Közgáz Klub 
szolgáltatásár véleményem sze-- 
rint már semmivel sem halad-' 
ták meg egy átlagos környék
beli söröző színvonalát. Ezzel 
szemben az árak igen (például 
3 dl rostos üdítő 54 forintba 
került). A Közgáz Klub telje
sen elvesztette diákklub jelle
gét.

Rövid HT-beli pályafutásom 
egyik céljaként az egyetemi 
közösségi élet ösztönzését je
löltem meg. Ezért kezdtem el 
foglalkozni májusban a Köz
gáz Klubbal is.

Az idén első ízben pályázat 
útján dől el, hogy ki lesz a 
klub gazdája. A pályázat el
bírálásában a Hallgatói Tago
zat is részt vesz. Itt szeretném 
megköszönni rz  egyetem ve
zetésének és különösen Hajdú 
Ottóné gazdasági főigazgató
nak á kezdeményezésünk 
nagymértékű támogatását.

De milyen pályázókat is vá
runk? Lehetőleg olyanokat, 
akiknek rengeteg ötletük van 
arra vonatkozólag, hogy ho
gyan lehetne a klubot igazi 
diákklubbá alakítani. A kihí
vás nagy, de a pinceklub min
den adottsággal rendelkezik 
ahhoz, hogy ez megvalósítható 
legye i.

Nem várjuk azokat a pályá
zókat, akik a gyors meggazda
godás lehetőségét látják a klub 
üzemeltetésében.

Szeretnénk, ha a Közgáz 
Klub több lenne a sarki kocs
mánál. Szeretnénk, ha a köz
gázosok tényleg lejárnának a 
saját klubjukba akár sörözni, 
beszélgetni, haverokkal talál
kozni, akár olvasni, zenét hall
gatni, bulizni, akár egy elő
adás, egy koncert, egy film
.kedvéért,...akár., egy vizsga
után, vagy születésnap alkal
mából ünnepelni. Szeretnénk, 
ha veled is minéí többször 
találkoznánk ott.

Itt szeretném eloszlatni azo
kat a rémhíreket is, melyek 
szerint a HT alkoholmentes, 
gyertyafényes teázót szeretne 
a pincében. A HT is emberek
ből á l l . . .

Az a hír sem igaz, mely sze
rint már a pályázat kiírása 
előtt eldőlt az üzemeltető sze
mélye. . . .  Csak a kiírás utáni 
héten dőlt el. . . .  Ha, ha, ez 
sem igaz, de ezt úgysem tu
dora bebizonyítani.

Titeket is arra szeretnénk 
kérni, hogy ha bármiféle ötle
tetek, véleményetek van a 
klubbal kapcsolatban, netán 
f t ' íerült bennetek a pályázás 
gondo’ata, ne habozzatok meg
rohamozni a HT-irodát, és 
ránk törni az ajtót.

Ha a pályázat sikeres lesz, 
és a Közgáz Klub jól fog mű
ködni, akkor mindenki meg 
lesz elégedve. Ha nem, akkor 
én nem szívesen lennék a sa
já t helyemben.

Azért optimista vagyok.

Cseh Balázs 
HT

Ütvén lókban is 1200 vendég
Nyíló buli— góly

A trópusi hőség ellenére so
kan végigtáncolták az éjszakát 
a Közgáz HkCentrum nyári 
pénteki bulijain.

— Minket is meglepett, hogy 
a szellőzés hiányában legalább 
40-45 fok-a jelforrósodó, gőz
fürdőszerű hőségben milyen 
sokan látogatják az emeleti 
diszkót — mondja Kelemen 
Zoltán klubvezető. — Mi ren
dezők még állva is elviselhe
tetlennek éreztük a meleget, 
ami a vendégeinket szerencsé
re nem nagyon zavarta a szó
rakozásban. Az egyetlen mód
szer, amivel megpróbálkozhat
tunk a levegő frissítésére az 
volt, hogy néhány ventilátort 
szereltünk fel a liehjiségben. 
Ezek azonban inkább csak a 
megállapodott torróságot ka- 
vargatták.

— A bulik tehát sikeresek 
voltak, sokan jöttek a KDC-h 
nyáron is. 'íennyíre volt k ifi

zetődő anyagilag a nyári „üze
meltetés"?

— Szokásos nézőszámunk
nak átlagosan a kétharmadát 
értük el, 1100-1300-an töltötték 
itt a péntek estéjüket. Kon
cert ugyan nem volt, ezen 
„spóroltunk", ám a vidéki 
rendezőinknek ki kellett fizet
nünk az utazási költségüket, 
hiszen nyáron nem Icollégium- 
ból jártak be dolgozni. Ez 
többletköltséget jelentett. „Üz
leti” célunkat elértük: a nyári 
beruházások nem emésztették 
fel tavaszi nyereségünket, sőt, 
még egy kis hasznot is elköny
velhetünk a nyári KDC-bulik 
mérlegeként.

— Mit kínáltok ősszel?
— A szonisosat: Rendező

inknek keresetet, ami jelenleg 
100t forint egy alkalomra. Tu
dom, h"gy ez nem túl sok, de 
bízunk abban, hogy azok jön
nek a KDC-be dolgozni, akik 
szeretik is "Zt a munkát és 
szívesen csinálják. A szórakoz
ni vá jóknak szokásos prog
ramjainkat kínáljuk. Ezen túl 
két apró újdonságról számol
hatok be. Az egyik, hogy össze
tolt szemináriumi asztalok 
helyett mindhárom büfénkben 
pultról szeretnénk kiszolgálni 
a vendégei ’-»f, a másik, hogy 
javultak a hűtési lehetőségeink 
is. Remélem mindkettő színvo
nalasabbá teszi vendéglátá
sunkat.

Az őszi nyitó buli szeptem- 
ben 25-én lesz, immár koncert
tel. Ezen, hagyományainknak 
megfelelően, a közgázos gó
lyáknak ingyenes a belépés.

K. S.

AEGEE
Budapesti N yári Egyetem

— Hát, a barlangtúra volt a 
legnagyobb élményem, igazi 
megpróbáltatás! — emlékszik
vissza az itt töltött két hétre 
Oodie A ki szőke, mindig mo
solyog és Finnországból ér
kezett azért, hogy. néhány ma
gyar szót és mondatot elsajá
títson és persze, ismerkedjen 
az országgal.

— Tudod mit. jelent a „Ka
la vi veden alia”? Annyit, 
hogy a hal úszik a víz alatt — 
fe jti meg nekem  gyorsan. Az- 
táti leírja és a kóla szóban 
még hajlandó vagyok fe lis
m erni a hal szót, de egyéb
ként . . .  Es képzelem, a többi 
külföldinek milyen nehéz volt 
bármit is megjegyezni a sem 
mihez sem fogható magyar 
nyelvből.

— Voltak nehézségeink az
elején: Az első héten a „Hogy 
vagy?” kérdésre rendszeresen

Karolinát feleltem, a „Hogy 
hívnak?”-ra pedig azt, hogy 
„Köszönöm jól” — meséli Ka
rolina, aki Németországból ér
kezett és már régi ismerős; ta
valy szintén együtt töltöttünk 
két hetet csak akkor Karlsru- 
liéban.

Az AEGEE Budapest Nyári 
Egyetemén 22 egyetemista vett 
részt, az említett országokon 
kívül még Olaszországból, Nor
végiából, Svédországból, Hol
landiából és Szlovéniából ér
keztek hozzánk. Szinte még 
egyikük sem járt itt ezelőtt és 
kiváncsiak voltak, milyen Js 
Budapest valójában. Délelőt
tönként magyarórák és né
hány történelmi, illetve aktuá
lis témájú előadás volt a 
program , a délutánokat pedig 
a nagy meleg ellenére a kul
túrának szentelték: városné
zé s , Parlament, Nemzeti Mú

zeum, barlangtúra, lézershow 
a Planetáriumban. És persze, 
volt fürdés is a Szigeten, há
romnapos balatoni vikend éj
szakai túrával a Badacsonyon, 
búcsúparti a trelencei-tónál. A 
magyar szervezők munkájára 
nemigen lehetett panasz, ami 
a programok színességét és 
változatosságát illeti. Az au
gusztus 20-i tűzijátékot pá
holyból nézhették végig a ven
dégek, nevezetesen az egye
tem alatt lévő Matróz étte
remből vacsorázás és borozga
tás közben. A késő éjszakába 
nyúló fagylaltozás öröméi csak 
az rontotta, hogy másnap haj
nalban kellett indulni a szent
endrei és visegrádi kirándu
lásra.

— Tömény kél hét volt. Na
gyon jól éreztük magunkat 
Persze, sok múlott az embere
ken, azon, hogy jól összejött a 
csapat. Így még az iszonyú, 
nálunk ismeretlen hőséget is 
el lehetett viselni — fejezi be 
Oodie az élménybeszámolót.

(vé)

Egyetemünk vendége volt 
június 13. és 15. között D. Ma
nuel Gala Munoz professzor, 
az Alcala de Henares Egyetem 
rektora, hogy újabb három 
évre szóló együttműködési 
megállapodást írjon alá A n
dorba Rudolf rektorral. A spa
nyol rektor tárgyalt Forgács 
Csaba nemzetközi igazgatóval 
is. akivel a keretmeffállapo- 
dásban rögzítettek végrehaj
tásának részleteit tekintették 
át.

— Hogyan értékeli egyete
m ünk vezetőivel folytatott 
tárgyalásait? — kérdeztük Mu
noz professzort.

— Nagyon elégedett vagyok, 
hiszen fontosnak tartom a 
nemzetközi kapcsolatokat a 
tudományos életben. Spanyol- 
ország és Magyarország egy
aránt átalakuló korszakát éli, 
ez közös célokat, feladatokat 
jelenthet számunkra Együtt
működésünk első öt éve sike
res volt, ezt szeretnénk most 
folyamatossá, még hatéko-

Spanyol
kapcsolat

nyabbá tenni. Régóta figye
lemmel kísérjük Magyarorszá
got, érzékenyek vagyunk az 
itteni történések iránt, jól is
merjük az országot és az egye
temet egyaránt. Egyetemünk 
nemrégiben kiállítást is ren 
dezett a magyar zenéről és 
festészetről. Az önök egyete
me és a mi egyetemünk kö
zös Tempus-programokban is 
részt vesz, van Icapcsolat. di
ákjaink között is. Magyar 
nyelvtanár dolgozott nálunk 
előadásokat is cseréltünk az 
együttműködés korábbi szaka
szában. mindez nagyon sike
res volt. Oktatók, diákok láto
gatták meg egymás egyetemét, 
tőlünk ennek keretében öt

diák jött Budapestre nyelvet 
tanulni.

Az egyezményt most k iter
jesztjük, több diákot szeret
nénk cserélni. A magyar diá
kok spanyolországi tanulmá
nyait pénzügyileg is megpró
báljuk segíteni, s próbáljuk a 
tanszékeket minél érdekeltebbé 
tenni az együttműködésben. 
Az Európa-tanulmányok kere
tében további tapasztalatcse
rére  nyílik mód, de nem fe
ledkezünk meg arról a lehető
ségről sem, amit posztgraduá
lis diákok cseréje nyújthat.

A világban sok erős szállal 
kötődünk más egyetemekhez, 
Közép-Iíelet-Európával most 
kezdjük kapcsolataink kiépíté
sét. Prágában. Brnóban is van 
már valamiféle együttműkö
désünk. s ezek sorában a le
hetőségek Magyarországon 
nagyon kedvezőek. Ezekből a 
kapcsolatokból mi spanyolok, 
egyetemi oktatók nagyon so
kat profitálunk

m.



ÁLLÁSHIRDETÉS
A Fővárosi Szent László Kórház orvos-igazgatója 

(1097 Budapest, Gyáli út 5—7.) pályázatot hirdet az

ANYAGBESZERZÉSI OSZTÁLYÁN 
OSZTÁLYVEZETŐI ÁLLÁSRA.

Pályázati feltételek: közgazdaság-tudományi egyetemi 
végzettség, valamint pályázatot hirdet

BELSŐ ELLENŐR RÉSZÉRE.
Pályázati feltételek: közgazdaság-tudományi egyetemi 

végzettség, könyvelés, költségelemzés iránti érdeklődés.
A pályázatokat a 7/1937. (VI. 30.) Eü. M. rendelet alap

ján a megjelenést követő 30 napon belül az intézet or
vos-igazgatójához kérjük benyújtani.

Dr. Mikola István 
orvos-igazgató

A testnevelési tanszék kínálata
A testnevelési tanszék az alábbi sportágakban indít órá

kat: Sígimnasztika — síelökészííő foglalkozások, általános kon
dicionálóéra. Csoportlétszám: 15 fő, Gyógytcstncvclés — szer
dánként reggel hét órakor a Kinizsi utcai új tornateremben. 
Jelentkezéskor orvosi beutalót kérünk. Hallgatóknak a rész
vétel ingyenes, dolgozóknak 100 Ft/hó, külsősöknek 400 Ft/fő; 
Zenés gimnasztika 35 fő csoport; Tenisz — csak felsőévesek
nek, csoportonként 12 fő, órakezdés 10 órakor és 11.30-kor a 
XI. kér., Hengermalom u. 19. Kábel Sporttelepen; Kosárlabda 
20 fő/csoport; Röplabda 1G fő csoport; Labdarúgás 15 fö/cso- 
port; Moorball 20 fő/csoport; Úszás 20 fő/csoport; Cselgáncs 24 
fő/csoport.

A testnevelési órák a második tanítási héttől kezdődnek. 
Várjuk a felsőéveseket is! Testnevelési tanszék

Egyetemi házibajnokságok
Diák Sportkörünk idén is 

négy sportágban szervez házi- 
bajnokságokat. Ezeken a baj
nokságokon a DSK tagjai ve
hetnek részt. Tagsági díj egy 
évre 1 0 0  forint, ezért tornate
rem-használat, kedvezményes 
sporteszközkölcsönzés (sí, 
szörf).

A házibajnokságok tervezett 
programja: Teremfoci: a baj
nokság szept'm ber 28-tól in

dul, nevezni szeptember 18-ig 
lehet. Nevezési díj G00 forint 
csak az első 32 csapat nevezé
sét tudjuk elfogadni. Pmplab- 
da: október 19—20., nevezési 
határidő: október 2. Kosárlab
da: november 16—17. és 23— 
24., nevezési határidő: novem
ber 6 . Floorball: december 1-1 
—15., nevezési határidő: de
cember 4.

DSIC

Diákössztűz
Unatkozó újságíróknak és kétségbeesett műsorszer- 

kesztöknek éppen a „legjobbkor” érkezett a Csur- 
ka-tanulmány. A nyári uborkaszezon után még a par
lament őszi ülésszakának megkezdése előtt volt végre 
téma, mindenki feléledt és frissen, kipihentem vissza
térve a nyári szabadságról, kinyilváníthatta a vélemé
nyét. A vezető értelmiségiek természetesen már elmond
ták a magukét, így csak az volt a kérdés, hogy a jövő 
értelmisége, az egyetemisták, mit szólnak hozzá. Egyál
talán mond-e nekik valamit az idősebbeknek meglehe
tősen baljós csengésű élettér kifejezés, veszélyesnek 
tartják-e Csurkát és tanulmányát, gondolnak-e valamit 
egyáltalán az egészről az utóbbi időben a politikusnak 
minősített generáció tagjai? Néhány véleményt csokor
ba szedtem, amit elsősorban az össztűz című tv-műsor 
megtekintése után mondtak az emberek, tekintve, hogy 
eredetiben meglehetősen kevesen olvasták a „nagy mű
vet*".

— Ügy néz ki, hogy több helyről is megpróbálták le
állítani. Ugyanakkor nem szeretném, ha hatalm at kapna.

— Nagyon veszélyesnek tartom. Mi még az „ánti- 
világban” tanultunk a német fasiszták élettér-elméleté
ről, az eredeti kifejezést (Lebensraum) kellett tudni a 
felvételire is. Aki legalábbis történelemből felvételizett 
ide az egyetemre, annak rögtön tudni kellett hová ten
ni ezt az egészet.

— Hogy mennyire tartom veszélyesnek, az a szavaza
tok számától függ, amit 1994-ben kapni fog. Minden
esetre ha sokan voksolnak rá, fogom az útlevelemet és 
kivándorlók.

— Sajnos a demagógiát régen feltalálták. A zsidózást 
a tv képernyőjén nem értem. Hát nem fogja föl, hagy ha 
egy népből egyszer a történelemben elégettek kemencék
ben több millió embert, azoknak az érzékenységével 
nem szabad játszani?

— Szerintem nem veszélyes, olyan, m int a Torgyán 
volt. Mára már ő leszerepelt, Csurka is el fog tűnni.

— Ismerek olyan magyar zsidót, aki az előszobában 
az ajtó mellett tart egy kis bőröndöt készenlétben, hogy
ha szükség van rá, azonnal tudjon indulni. Egy ilyen 
duma után nem csodálom!

— Nekem az össztűz után az jutott eszembe, mi van, 
ha a magyar lakosság többsége olyan, mint a közönsége 
volt?

— Én nagyon pesszimista vagyok. Szélesebb körben 
hat a véleménye, mint Torgyánnak és ráadásul a hitele 
is nagyobb lehet, hiszen íróember, ami adott esetben 
sokat számít az embereknek.

— Csak néztem ott a képernyőn ezt a dagadt palit, és 
nem volt hozzá semmi közöm. Remélem, nem is lesz!

Csokorba gyűjtötte: vé.
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Nyolc nullra a Readinget
Mostoha körülmények közölt 

edző labdarúgócsapatunk jó 
eredménnyel szerepelt a hol
landiai Gyoningen városában, 
a „The Knickeboakers” nevű 
egyetemi labdarúgócsapat áltál 
szervezett IV. nemzetközi lab
darúgótornán.

Az indulás reggelén fél hat
tól hatig szállingóztak- a csa
pat tagjai, valamint az őket 
elkísérő, lelkes, 25 tagú szur
kolósereg.

Az egynapos út (1500 km 
megtétele) után kissé elfárad
va, s i Magyarország—Izland 
vb-selejtező mérkőzés ered
ményét az ottaniaktól megtud
va, egy kissé elkeseredetten 
érkezett a társaság utunk első 
állomáshelyére, Amszterdam
ba. Szomorúságunkat fokozta 
az időjárás is. Az eső szép 
csendesen . . .  szakadt. Az egy 
napot és egy éjszakát még így 
is nagvon kevésnek éreztük, 
szívesen m aradtunk volna 
még, ám pénteken m ár várt 
Hága, a kis miniállamával, 
Madurodammal, és a gyönyörű 
tengerpart Scheveningenben.

E kirándulás élményeivel 
gazdagon péntek este érkez
tünk meg a groningeni egyete
mi sportközpontba, ahol há
rom kitűnően előkészített, pá
lya várt bennünket. (Azért 
csak három, m ert további ket
tőt éppen akkor füvesítettek 
újból. Mindez egy egyetemi 
csapat sportlétesítménye!)

Szombaton a nyitómeccset 
Harkov ellen játszottuk. Kín
keserves mérkőzésen 1 - 1  lett 
az eredmény. (Góllövő: Tráj 
Gy.)

Ez nem volt túl jó előjel, 
főleg azok után, hogy követ
kező ellenfelünk Konstanz az

A focicsapat Hollandiában

első fordulóban győzött a há
zigazdák ' (a tavalyi 2 . helye
zett) ellen. És mégis egy jól 
eltalált 13 méteres lövéssel és 
egy gyors kontraakció révén 
2 0-ra nyertünk. Ezzel a tor
nák történetének első magyar 
győzelmét jegyezhettük fel. 
(Fazakas K., Tráj Gy.)

A siker ízét megkóstolva a 
nap utolsó mérkőzésén a hol
land Delft ellen (tavaly 3-2-re 
megvertek) a tavalyi veresé
gért is visszavágva, 3-0-ra 
nyertünk (Fazakas K., Gazdik 
A., Tráj Gy.). tgy az első nap 
után az egyetlen veretlen csa
pa .ként várhattuk a másnapi 
folytatást.

A vasára •< ii forduló már 
nem sikerült ilyen jól. Két 
szoros mérkőzésen előbb Ol- 
denburgtól 2-1-re, (Tráj Gy.),

Jé tudni
oktatóknak, kutatóknak

— A „műszaki fejlesztés 
társadalm i feltételei javításá
nak tám ogatására” kiírt pá
lyázatok benyújtásához az 
OMFB új típusú adatlapot ve
zetett be. A jövőben a pályá
zatokhoz csak ez használható. 
Megtekinthető: Skorán Évá
nál (az OTKA elnökének sze
mélyi titkáránál BKE főépü
let II. emelet 270. szoba)

— Megjelent az OKTK pá
lyázat teljes és végleges for
manyomtatványa. Ez, vala
mint a mellékelt pályázati fel
hívás kutatási főirányok és 
azokon belül témakörök sze
rinti részletezése szintén Sko
rán Évánál olvasható.

— A Miniszterelnöki Hiva
tal Tudománypolitikai T itkár
sága levélben értesítette egye
tem ünk rektorát, hogy az 
OKTK Kollégiuma július 27-i

ülésén érdemben nem tárgyal
ta az V. és VI. kutatási fő
irány keretében beérkezett 
pályázatokat. Ennek az az oka, 
ho^y az. irányokért felelős 
szakértők a pályázati kiírás 
részleges módosítását és. is
mételten történő m egjelente
tését tartották szükségesnek.

A Kollégium következő ülé
sére előreláthatólag szeptem
ber közepén kerül sor.

A pályázati kiírások, me
lyek az idő rövidsége m iatt a 
sajtóban nem jelennek meg, 
szintén Skorán Évánál tekint
hetők meg.

Anyanyelvű tanár USA-an- 
golt tanít és lektorálást vál
lal. Tel.: 117-7211. Érdeklődni 
szeptember 18. után.

A Közgáz D iákcentrum  kö
vetkező műsora szeptember 
11-én, pénteken este 20.30— 
03.00-ig: nonstop funky and 
soul disco (d.j.: Szeles Tibor), 
moziflimek: Vinny, az lügyii 
(am.), Only y o u . . .  Téged 
egyedül (am.), casino, teaház, 
salátabár, jégkrémbár, koktél
bár. Szeptember 18-án. pénte
ken a klub zárva lesz.'

Summertime
Június vége. Még belebotlok néhány későn észlelőbe, 

elfoglaltba, vagy „nagyon öregbe”, akik utolsó jegyeik 
után rohangásznak. Az ebédlőben azonban már rögtön 
én kerülök sorra — bármikor menjek is —, s a büfénél 
is csak az én rendelésemet várják, de legalábbis: a sor 
elhanyagolható. Az Egyetem nyári álmát aludni készül: 
még igazgatja párnáját, de már egyre laposabbakat pil
lant.

Július közepe. A diákok már csak indexük fényképén 
láthatók a dékánikban szorgosan adminisztráló dékánis 
nénik kezében, s akik még ott sem, azok most rohan
nak be személyesen: „elnézést, d e . . . ” A tanárok is egy
re kevesebben, s egyre rövidebb időre tűnnek fel a lát
határon, az ebédlőben déltájban már családias a han
gulat. A büfé forgalmát nagyjából az a néhány üveg hi
deg üdítő jelenti, am it a harminc fok miatt a még bent
lakók magukhoz venni kénytelenek túlélési célzattal. Az 
Egyetem nyári álm át alussza.

Augusztus eleje. Meleg van, és csend. Sűrű csend. Az 
ebédlő is vakációzik, s ha működne is, egy asztalhoz 
elférnénk mindannyian. Az Egyetem alszik, olyan mé
lyen, hogy bizonyosan álmodik. Álmában csönget egy 
picit: a bombariadóval poénkodók — úgy látszik — nem 
mennek szabadságra.

Augusztus vége. Megjelennek az első m adarak: az 
ősszel vizsgázók, a következő félévre készülők, a nyara
lásból visszaérkezők, az élményeikről beszámolók, az 
Egyetemet szalonképessé varázsolni próbálók: festők, 
takarítók, a könyvesboltban leltározók. Egyelőre azon
ban „csak csendben, csak halkan, hogy senki meg ne 
hallja”. Már fenyeget az ébredés, de olyan jólesik még 
lustálkodni egy kicsit.

Szeptember eleje. Megérkeznek ők, a legifjabbak, a 
legtöbbek, a leghangosabbak, a leglelkesebbek. Két elő
adóba sem férnek be. Csacsognak, fecsegnek, hömpö
lyögnek, nevetnek: visszafordíthatatlanná teszik az éb
redést. Nem simogatva, gyengéden keltegetnek, hanem 
ifjúi energiától duzzadva lerántják a takarót, és har
sányan kiáltanak- ébredj már, „hír vi ár” ! Megjöttek. 
S az ebédlőben egyre hosszabb a sor, a büféhez meg be 
se állj, ha nincs egy üres fél ó rá d . . ,

V

majd a hazai csapattól a m ér
kőzés vége előtt 2  perccel ka
pott potyaízű góllal 1 -0 -ra 
kaptunk ki. Így az utolsó cso- 
portmér'-őzésünk előtt még 
minden ny.T- volt a csoport
ban. Jó esetben még csoport
másodikként is végezhettünk 
volna. (Ehhez legalább 3 góllal 
kellett volna nyernünk és ked
vezően kellett volna alakulnia 
a többi meccs eredményének 
is.)

Mi mindent megtettünk. Az 
angol Reading ellen 8-0-ra 
nyertünk (Fazakas K. 3. Tráj 
Gy. 2. Fazakas A. Gazdik A., 
Biró Cs.). Ám a szerencsétlenül 
alakult egyéb eredmények mi
att csak a negyedik , helyen 
végeztünk.

A csoportmérkőzések után a 
hetedik helyért vívott meccsen

m ár egy leeresztett, elkesere
dett magyar csapatot láthatott 

közönség. 1 -0 -ra kikaptunk, 
A tornát végül 14 induló kö
zött a nyolcadik helyen, 7 
mérkőzésből 3 győzelemmel, 1 
döntetlennel cs 3 vereséggel 
15-5-ös gólkülönbséggel fejezd 
tűk be.

Csapatunk tagjai: Sáfár Cs.
— Kammermann Cs. (Szaíoi 
G.), Pénzes S., Murár P. _  
Kottái V. (lllovay G.), Gazdik 
A. (Márta P.), Fazakas K., Já. 
vorka I., Kökény N. (Biró Cs.)
— Tráj Gy., Fazakas A. (Papp
1.).

Reméljük jövőre ismét sike- 
rül részt vennünk a tornán és 
a hagyományoknak megfelelő
en továbblépnünk, még jobb 
helyezést elérnünk. A K ö z g á z  
DSK nevében szeretnénk kö
szönetét mondani Kupcsik Jó
zsef rektorhelyettes úrnak, 
Tóth Andornénak a testnev. 
tanszék vezetőjének, valamint 
a Gazdasági Hivatal részéről 
Hajdú, Ottónénak és Váradi 
Lajosnénak, akik nagyon sokat 
segítettek abban, hogy eljut
hattunk Hollandiába. Külön 
köszönjük a csapat nevében a 
szurkolók lelkes biztatását, 
vezérszurkolónk, Pethő Tamás 
véget nem érő rigmusait. .

Végül, de nem utolsósorban 
szeretnénk köszönetét monda
ni Valósítsák Imrének, a filo
zófia tanszék oktatójának, aki 
hosszú éveken út csapatunk 
edzője volt, s aki nélkül az 
egyetemen a nagypályás lab
darúgás megszűnt volna. Most, 
hogy elment a Közgázról, 
szeptembertől m ár másutt 
okítja a dikákokat, sajnos egye
tem' labdarúgócsapatunk to
vábbi léte is megkérdőjelező
dött. DSK

Sport
Asztalitenisz

Női asztaliteniszezőink
augusztus elején osztályozót 
játszottak és bejutottak az I. 
osztályba. Egyetemünk Sport
klubjának egyik legrégibb 
szakosztálya első ízben szere
pel a legjobbak között.

Első itthoni mérkőzésünk; 
szeptember 2G-án 10.00 óra, 
Kinizsi u. 1—7.

Kosárlabda férfi
Szintén osztályozót játszot

tak az I. osztályba jutásért, de 
végül úgy döntöttek, hogy ma
radnak «az NB TI.-ben.

Kosárlabda nők
M aradtak az I. osztályban. 

A legnagyobb változás ennél a 
szakosztálynál volt. Üj edző 
van a csapatnál, Sapszon Jó
zsef. Hat új játékost igazol
tunk. A csapat fő szponzora a 
Magyar Távközlési RT., így az 
1992/93-as bajnokságban Köz- 
gáz-Matáv néven szere
pelnek kosarasleányaink. (Er
ről a következő számban bő
vebben írunk.)

Augusztus 9—14-ig Isztam
bulban felkészülési tornán 
volt a csapat, ahol a török 
bajnoktól, a Galata Sze-

rájtól kikaptunk, de a ven
dégül látó isztambuli egyetem 
csapatát (török bajnokság 4 * 
ik helyezettje) megvertük: 
Sajnos az itthoni visszavágón, 
ami szeptember 1—5-ig volt« 
kikaptunk. Augusztus 29—30- 
án Székesfehérváron játszott 
a csapat, ott 2. lett Fehér
vár csapata mögött.

Első itthoni mérkőzése a 
csapatnak: szeptember 13-án 
11 órakor a TF ellen a K ini
zsiben. Várjuk a szurkolókat!

Röplabda nők
NB I-ben játszanak, augusz

tus közepén megkezdték a fel
készülést.

Első itthoni bajnoki mérkő
zés: szeptember 27-én 14.00
órakor a Kőbányai Közért el
len a Kinizsi utcában.

Röplabda férfi
csapatunk m aradt a Bp. I-ben. 
Új egyetemista röplabdások 
jelentkezését várják.

Cselgáncs
szakosztályunk versenyzői au
gusztus óta készülnek a ver
senyekre. A szakosztályról a 
következő számban bővebben 
beszámolunk.

P á l y á z a t i  f e l h í v á s !
A Kormány a 63/1992. (IV. 4.) sz. rendeletével „Országi 

Kiemelésű Társadalomtudományi Kutatások” (a továbbiakbai 
OKTK) indítását rendelte el, melynek célja a kormányza 
munka elősegítése.

A pályázat nyílt; egyének és kutatóközösségek nyújtha'
ják be.

A benyújtásra külön űrlap nincs. Pályázni a csatolt mej 
bízási szerződés és mellékletei szempontjai alapján lehet.

Áz alább megfogalmazott pályázati témák közül bármely 
két akár részben, akár egészben, esetleg több tém át együtt is 
lehet dolgozni. Mindegyik tanulmánynak eredeti kutatások; 
és ázok eredményeit kell tartalmazniuk.

A kért támogatást csak olyan pályázatok nyerhetik « 
amelyek nemcsak eredeti kutatáson nyugszanak, hanem eg: 
szersmind — közvetlenül vagy közvetve — a kormányza 
munkában, törvényhozásban hasznosíthatók is.

A kutatási főirányok és témaköreinek részletes felsorolás 
a felhívás dokumentációja a szakmailag illetékes akadémi 
kutatóhelyeken, kutatóhelyként számon tarto tt oktatási inté 
menyekben, közgyűjteményekben és az OKTK titkársági teei 
dóit ellátó MTA Titkársága Társadalomtudományi Főosztályi 
szerezhető meg.

A kutatások rövid futamidejűek; tervezhető legkésőb’ 
befejezések 1995. december 31.

A pályázatokat' folyamatosan lehet benyújtani, azok elb 
rálása mindig az e célra létrehozott Kollégium soron követke: 
ülésén történik meg. Az első beadási határidő: 1992. július 2

Az OKTK jelenleg az 1992. évre rendelkezik jóváhagyó 
költségvetési kerettel, ezért a támogatás csak ez évre ítélhe 
oda A későbbi évekre vonatkozó anyagi igények kielégítő: 
nem garantált, azonban a lehetőségekhez képest a Kollégiu: 
törekszik azok megadására.

A beadás helve- MTA Titkársága Társadalomtudomán; 
Főosztálya (1951 Budapest, Nádor utca 7. III. em. 333. Post: 
cím: 1361 Budapest. P f.- 6 .)

A pályázható kutatási főirányok és azok témakörei:
Megtekinthetők- az OTKA elnökének személyi titkáráná

Skorán Éva BKE Főépület, II. emelet 270. szoba.
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